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Αθήνα, σήµερα στις 18 Νοεµβρίου 2015, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.21’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικο-
νοµικών, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Δικαιοσύνης,
Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Υγείας, καθώς και ο
Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδιο νόµου:
«Επείγουσες Ρυθµίσεις για την εφαρµογή της συµφωνίας δηµο-
σιονοµικών στόχων και διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηριστεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον. Το γνωρίζετε άλλωστε από την Διάσκεψη
των Προέδρων. 

Παραπέµπεται στις συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές. 
Έχω, επίσης, την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων δια-
βίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος
και το ν.3126/2003: «Ποινική ευθύνη των Υπουργών», όπως
ισχύει, στις 17-11-2015 ποινική δικογραφία που αφορά στον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Νικόλαο Φίλη. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τι θέµα είναι, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η δικογραφία;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν το γνωρίζω. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λέτε το όνοµα, αλλά δεν λέτε την

πράξη. Δεν είναι σωστό αυτό. Μπορεί οποιοσδήποτε να κάνει
κάτι τέτοιο. Μηνύσεις εναντίον Υπουργών γίνονται για ψύλλου
πήδηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, αλλά δεν ξέρω
κάτι επισήµως, τέλος πάντων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής Πέλλας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννης Σαχινίδης ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για οικογενειακούς λό-
γους για το διάστηµα 18 Νοεµβρίου έως και 25 Νοεµβρίου, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 76 παράγραφος 3 και 4 του Κανονισµού της
Βουλής. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι µε επιστολή του Προέδρου της Βουλής στις 17 Νο-
εµβρίου του 2015 προτάθηκε σύµφωνα µε το άρθρο 44 παρά-
γραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής η επανασύσταση της
Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη διεκδίκηση
των γερµανικών οφειλών. 

Η Διάσκεψη των Προέδρων στη συνεδρίαση της 17ης Νοεµ-
βρίου του 2015 οµόφωνα αποδέχτηκε την πρόταση. Για λόγους
αποτελεσµατικής λειτουργίας της επιτροπής προτείνεται η σύν-
θεσή της να περιλαµβάνει εικοσιένα µέλη κατ’ αναλογίαν της δύ-
ναµης των κοµµάτων. Προτείνεται, επίσης, προθεσµία υποβολής
της εκθέσεως της Επιτροπής µέχρι την 31η Μαρτίου του 2016. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς, το Σώµα

αποδέχεται οµοφώνως την πρόταση και αποφασίζει την επανα-
σύσταση της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τη
διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών, σύµφωνα µε το άρθρο 44
παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής και µε προθεσµία
υποβολής της εκθέσεως της επιτροπής µέχρι την 31η Μαρτίου
του 2016.

Η σχετική πρόταση έχει αναρτηθεί στην Κοινοβουλευτική Δια-
φάνεια και θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης.

(Η προαναφερθείσα πρόταση του Προέδρου της Βουλής έχει
ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου των σχεδίων νόµων του Υπουργείου Εξωτερικών: 

α) «Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και
των κρατών-µελών τους, αφενός, και της Δηµοκρατίας της Μολ-
δαβίας, αφετέρου, µετά του συνηµµένου σ’ αυτήν Πρωτοκόλλου
Διόρθωσης», 

β) «Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και
των κρατών-µελών τους, αφενός, και της Ουκρανίας, αφετέρου
και του Πρακτικού Διόρθωσης αυτής» και 

γ) «Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και
των κρατών-µελών τους, αφενός, και της Γεωργίας, αφετέρου,
µετά του συνηµµένου σ’ αυτήν Πρωτοκόλλου Διόρθωσης». 

Οι παραπάνω συµφωνίες ψηφίστηκαν στη Διαρκή Επιτροπή
κατά πλειοψηφία. Εισάγονται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη δια-
δικασία του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή
µπορούν να λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώ-
σεως αυτών των συµφωνιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνείτε να συµπτύξουµε τη
συζήτηση και των τριών συµφωνιών, λόγω οµοειδούς περιεχοµέ-
νου τους, λόγω της συνάφειάς τους;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):Ωραία, συµφωνείτε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο επί της διαδικασίας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, κύριε Κουµου-

τσάκο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι η ση-

µερινή συζήτηση γίνεται βάσει του άρθρου 108, υπάρχει όµως η
παράγραφος 5, η οποία δεν αποκλείει τη δυνατότητα να µιλήσουν
και οι εισηγητές. Βάσει αυτής της παραγράφου θα ήθελα για τρία
λεπτά τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, τον έχετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ:Όχι τώρα, στη διαδικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι παρευρίσκεται στη
σηµερινή µας συνεδρίαση ο Πρέσβης της Ουκρανίας κ. Βλαντιµίρ
Σοκούροφ, ο Πρέσβης της Μολδαβίας κ. Βαλεντίν Κιούµακ και ο
Πρέσβης της Γεωργίας κ. Γιόσεφ Νανοβασβίλι.

Το ΚΚΕ ορίζει ως ειδικό αγορητή για τη σηµερινή συνεδρίαση
τον Βουλευτή κ. Σταύρο Τάσσο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Παππάς έχει τον

λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καλωσορίσω κατ’

αρχάς τους αξιότιµους κυρίους Πρέσβεις και να πω ότι ο Λαϊκός
Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή εκτιµά ότι η Ελλάδα ως χώρα της Ευρώ-
πης θέλει να έχει καλές σχέσεις µε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες,
µεταξύ των οποίων και η χριστιανική Γεωργία και η Μολδαβία και
η Ουκρανία, αλλά όπως αναφερθήκαµε και στην επιτροπή, το τε-
λευταίο πράγµα που θα ενδιέφερε τον ελληνικό λαό, αλλά και το
κίνηµά µας, το εθνικιστικό κίνηµα, είναι ο Οργανισµός Πυρηνικής
Ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης –µεταξύ των οποίων και η
χώρα µας- να συνδεθεί µε τις εν λόγω χώρες. 

Αυτό για λόγους, όχι µόνο πολιτικούς, αλλά και για λόγους ιδε-
ολογικούς, είναι το τελευταίο πράγµα που θα µας ενδιέφερε, διότι
η Χρυσή Αυγή ως κίνηµα εθνικιστικό προτάσσει την αειφορία και
το σεβασµό στο περιβάλλον και την πραγµατική οικολογία ως µία
από τις ιδεολογικές της προτεραιότητες.

Ούτως ή άλλως, σε ό,τι αφορά την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως
όλα τα πράγµατα και η εξέλιξη των πραγµάτων από τις αρχές της
δεκαετίας του 1980, δείχνουν, η Ευρωπαϊκή Ένωση πραγµατικά
αποτελεί τη δυστυχία του ελληνικού λαού και όχι µόνο η Ευρω-
παϊκή Ένωση, αλλά και η λεγόµενη ζώνη του ευρώ. 

Το ευρώ εισήχθη ως νόµισµα, καταργώντας το επί εκατοντάδες
χρόνια εθνικό µας νόµισµα, τη δραχµή, επί πρωθυπουργίας του
ανεκδιήγητου Πρωθυπουργού της κυβερνήσεως του ΠΑΣΟΚ, του
κ. Σηµίτη.

Αυτό, δηλαδή η εισαγωγή του ευρώ, που όλοι βιώσαµε στις
αρχές του 2001, σε συνδυασµό µε το µεγάλο φαγοπότι που συν-
τελέστηκε στην Ελλάδα από την εισδοχή της Ελλάδος στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, σε συνεργασία των δύο µεγάλων κοµµάτων τότε,
το µεγάλο φαγοπότι της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, επι-
βεβαιώνουν απόλυτα τα λόγια και τη ρήση του πρώην Υπουργού
Θεοδώρου Παγκάλου που είχε πει «µαζί τα φάγαµε». Ο Πάγκαλος
είχε πει τότε «µαζί τα φάγαµε», εννοώντας ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµο-
κρατία. Δεν εννοούσε «µαζί τα φάγαµε» µε τον ελληνικό λαό. 

Ο ελληνικός λαός είναι πλέον σε µία δεινή θέση, λόγω των µνη-
µονίων και της Δεξιάς και της Αριστεράς, που όλοι µαζί, όλα τα
κόµµατα του συνταγµατικού τόξου, ψηφίζατε σε αυτήν την Αί-
θουσα και έχει την τελευταία ευθύνη για τη σηµερινή κατάσταση. 

Χθες ήταν µία µέρα για τα κόµµατά σας, τα κόµµατα του συν-
ταγµατικού τόξου, εµβληµατική. Ήταν η 17η Νοεµβρίου ή όπως
εσείς λέτε, η 17η Νοέµβρη και εννοώ την επέτειο από τη 17η Νο-
εµβρίου του 1973 µε τα γεγονότα του Πολυτεχνείου. Κατά µία
σύµπτωση αυτή η επέτειος, αυτή η 17 Νοέµβρη είναι οµότιτλη και
µε την τροµοκρατική, εγκληµατική οργάνωση της «17 Νοέµβρη»,
η οποία αποτελεί και σηµείο αναφορά πολλών Βουλευτών της Αρι-
στεράς, όπως και τελευταίως αποκαλύπτεται. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τι
είναι αυτά που λέει, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δηλαδή εσείς ταυτί-
ζετε και τα δύο αυτά που αναφέρατε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, λέω ότι είναι οµότιτλα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ήταν απαράδεκτο, δεν έπρεπε να αναπαραχθεί! Δεν έπρεπε να
το δεχθείτε, κύριε Πρόεδρε! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Λέω, λοιπόν, ότι κατά µία παράξενη σύµ-
πτωση µία µέρα µετά τη 17η Νοέµβρη, µετά τη χθεσινή µέρα, τη
18η Νοεµβρίου, σήµερα, σε αυτήν την Αίθουσα, µετά από λίγες
ώρες, στις 15.00’ το µεσηµέρι, όταν θα συνεδριάσουν σε κοινή συ-
νεδρίαση οι Επιτροπές Εµπορίου, Οικονοµικών και Κοινωνικών
Υποθέσεων, θα συντελεστεί ένα µεγάλο έγκληµα κατά του ελλη-
νικού λαού. Θα εισαχθεί προς συζήτηση ως κατεπείγον το νοµο-
σχέδιο το οποίο αφήνει τις κατοικίες, την πρώτη κατοικία των
Ελλήνων βορά στους ξένους τοκογλύφους. 

Σε αυτό το έγκληµα η Χρυσή Αυγή δίνει προτεραιότητα στη ση-
µερινή µέρα και όχι στα παιχνίδια της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την
πυρηνική ενέργεια. Λέµε, λοιπόν, ότι αυτό το έγκληµα είναι έγ-
κληµα εθνικό, κοινωνικό, έγκληµα λαϊκό, έγκληµα κατά του λαού.
Έχει απόλυτη συνάφεια µε το άρθρο 120 του Συντάγµατός µας
και θα συµφωνήσουµε απολύτως µε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κοιτάξτε, θα έχετε την
ευκαιρία να τοποθετηθείτε στη συζήτηση που θα γίνει και στην
Επιτροπή και στην Ολοµέλεια. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µου δώσετε µισό λεπτό, τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πάντως, θέλω να σας
πω κάτι. Ακούστε µε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μη µε διακόπτετε. Συνήθως δεν διακό-
πτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ακούστε µε! Θα ολο-
κληρώσετε. Ακούστε µε, όµως!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να σας ακούσω, κύριε Πρόεδρε. Παρα-
καλώ, όµως, θα µου δώσετε τον χρόνο, γιατί µε διακόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι. 
Λέω το εξής, όµως και ακούστε το καλά αυτό που θα σας πω:

Αποτελεί ύβρη η συνάφεια που αποδώσατε στην επέτειο της 17ης

Νοέµβρη…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τώρα το πήρατε χαµπάρι, µετά από δύο

λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας το είπα, σας ρώ-

τησα τότε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας είπα, λοιπόν, ότι δεν συνδυάζω τη 17η

Νοεµβρίου και σας απάντησα. Τώρα θυµηθήκατε να κάνετε το
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δικό σας κοµµάτι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρήστε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας ξέρουµε, κύριε Βαρεµένε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρήστε. Τι εί-

πατε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας γνωρίζουµε, ξέρουµε ότι θέλετε να

κάνετε αυτήν τη στιγµή το δικό σας κοµµάτι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρήστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Λέω, λοιπόν, ότι αυτό το έγκληµα που θα

κάνετε εσείς σήµερα –δεξιοί και αριστεροί- δεν θα το επιτρέψουµε
ως Χρυσή Αυγή. Θα µας βρείτε µπροστά σας! Όπως µας βρήκατε
στα ειρηνοδικεία συµπαραστάτες στον ελληνικό λαό, όταν ήσα-
σταν έτοιµοι να πάρετε τα σπίτια του, έτσι θα µας βρείτε µπροστά
σας, όταν θα έχετε τους δικαστικούς επιµελητές και τα ΜΑΤ α λα
Ισπανία, για να πάρετε τα σπίτια του ελληνικού λαού. 

Συµφωνούµε απόλυτα µε το δικό σας στέλεχος, τον αδελφό του
κ. Φίλη, που είπε ότι καλούµε τον λαό σε λαϊκό ξεσηκωµό. Ναι, ο
λαός δεν πρέπει να καθίσει µε τα χέρια σταυρωµένα! Τα σπίτια
των Ελλήνων ανήκουν στους Έλληνες, όπως και η Ελλάδα ανήκει
στους Έλληνες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Τάσσος έχει τον
λόγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δικό µας κριτήριο για να κάνουµε τις πολιτικές µας επιλογές

είναι το ταξικό κριτήριο και µε βάση αυτό αποφασίζουµε. Οι εφαρ-
µοζόµενες πολιτικές, δηλαδή, εξυπηρετούν τα συµφέροντα των
εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων ή οι εφαρµοζόµενες πο-
λιτικές εξυπηρετούν τα συµφέροντα του κεφαλαίου και των ιµπε-
ριαλιστικών ενώσεων; 

Στην προκειµένη περίπτωση είναι καθαρό ότι η σύνδεση των
τριών αυτών χωρών µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία είναι µία
ένωση ιµπεριαλιστικών χωρών, είναι µία ιµπεριαλιστική ένωση, που
δεν εξυπηρετεί τα συµφέροντα των εργαζοµένων, συνεπάγεται
συντάξεις και µισθούς πείνας στο όνοµα της ανταγωνιστικότητας
των επιχειρήσεων και επίσης το βάθεµα της συµµετοχής στους
σχεδιασµούς και τις δράσεις των ιµπεριαλιστών στην περιοχή µας. 

Εποµένως, είναι καθαρό ότι εµείς, όπως και για τον ελληνικό
λαό και για τους άλλους λαούς, εφαρµόζοντας αυτό το κριτήριο,
είµαστε αρνητικοί στη σύνδεση των χωρών αυτών µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Ειδικά για την Ουκρανία θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο επι-
πλέον στοιχεία που δείχνουν ακριβώς πώς αυτή η σύνδεση νοείται,
πώς δηλαδή στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που ουσια-
στικά έχει την αντικοµµουνιστική ιδεολογία επιτρέπει και διευκο-
λύνει τη νοµιµοποίηση των φασιστών και των συνεργατών των ναζί
και βγάζει στην παρανοµία το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ουκρα-
νίας. 

Ήµουν εκεί πριν από λίγες ηµέρες ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο,
γιατί πράγµατι υπάρχει µια προσπάθεια που έχει ξεκινήσει από
καιρό. Κατ’ αρχάς, έχει ενοχοποιηθεί η κοµµουνιστική ιδεολογία
και τώρα οδεύουν προς την πλήρη απαγόρευση της ύπαρξης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ουκρανίας. Στο πλαίσιο αυτής της
αντικοµµουνιστικής και εθνικιστικής υστερίας που έχει προκαλέσει
και τον εµφύλιο πόλεµο στην περιοχή, από µία κυβέρνηση βέβαια
η οποία εγκαθιδρύθηκε από τους ιµπεριαλιστές µε την υποστήριξη
και των ακροδεξιών, των φασιστών, µια κυβέρνηση η οποία έχει
βάλει στον κατάλογο των personae non gratae τρεις συντρόφους
µας, οι οποίοι πήγαν ως παρατηρητές στις εκλογές που έγιναν
στις ανατολικές επαρχίες, τον Σωτήρη τον Ζαριανόπουλο, Ευρω-
βουλευτή, τον Γιώργο τον Λαµπρούλη, που κάθεται δίπλα µου,
Βουλευτή του ΚΚΕ και Αντιπρόεδρο της Βουλής και τον Γιώργο
τον Μαγγανά, µε την κατηγορία ότι είναι τροµοκράτες και ότι υπο-
θάλπουν την τροµοκρατία στην Ουκρανία.

Καταγγέλλουµε και τις δύο αυτές ενέργειες και την προσπάθεια
απαγόρευσης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και το γεγονός ότι
τρεις σύντροφοί µας έχουν χαρακτηριστεί «τροµοκράτες» και
«personae non gratae».

Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους λόγους εµείς καταψηφίζουµε τη συµ-
φωνία σύνδεσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Κου-
µουτσάκος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καλωσορίζω τους αξιότιµους κυρίους Πρέσβεις της Γεωργίας,

της Μολδαβίας και της Ουκρανίας.
Ως Νέα Δηµοκρατία υποστηρίξαµε µε συνέπεια τις τρεις αυτές

συµφωνίες σύνδεσης. Το πράξαµε και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο και στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής και τώρα εδώ στην
Ολοµέλεια. Δεν έγινε από όλες τις πολιτικές δυνάµεις το ίδιο. Πα-
ραδείγµατος χάριν, ο ΣΥΡΙΖΑ στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο κατα-
ψήφισε τις συµφωνίες αυτές. Υπάρχει, λοιπόν, µια αναντιστοιχία
πολιτικής τοποθέτησης.

Πέραν αυτού, καλωσορίζουµε τη θέση της Ολοµέλειας της Βου-
λής υπέρ αυτών των τριών συµφωνιών. Η πολιτική γειτονίας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι µια θετική πολιτική, µια θετική διά-
σταση στην εξωτερική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όµως, η εξωτερική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει και
µεγάλες αδυναµίες, κύριε Πρόεδρε, και συχνά αναποτελεσµατι-
κότητα. Αυτό φάνηκε, τόσο στην αντιµετώπιση του προσφυγικού
µε τα πολύ αργά ανακλαστικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και
στη Συρία.

Και επειδή τα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αυτήν ειδικά την περίοδο, είναι πολύ σηµαντικά, δεν
µπορώ παρά να κάνω και µια αναφορά στο εν εξελίξει ταξίδι του
Πρωθυπουργού στην Τουρκία που αφορά κατά κύριο λόγο στο
µεγάλο και κρίσιµο ευρωπαϊκό, στην ουσία του, ζήτηµα του προ-
σφυγικού. 

Ευχόµαστε βεβαίως να είναι επιτυχές αυτό το ταξίδι, διότι πάνω
απ’ όλα µπαίνει το συµφέρον της χώρας.

Όµως, για να είναι επιτυχές, πρέπει να επιτευχθούν ορισµένοι
στόχοι. Αυτοί οι στόχοι, ειδικά για το προσφυγικό, είναι οι εξής: 

Πρώτον, να εξασφαλίσει ο Πρωθυπουργός ότι θα γίνουν κέντρα
καταγραφής προσφύγων σε τουρκικό έδαφος, hot spots, διότι έτσι
µόνο θα ελεγχθεί κατά κάποιο τρόπο το ωστικό κύµα των προσφυ-
γικών ροών προς τη χώρα µας και την Ευρώπη.

Δεύτερον, να αναλάβει η Τουρκία δράση και να εκριζώσει –γιατί
µπορεί- τα κυκλώµατα των διακινητών και των δουλεµπόρων. 

Τρίτον, να εφαρµόσει επιτέλους τις συµφωνίες επανεισδοχής,
τόσο µε την Ελλάδα όσο και µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ειδικά για
την Ελλάδα, η στάση της Τουρκίας είναι απογοητευτική.

Κύριε Πρόεδρε, από τότε που έχουµε τη συµφωνία, από το 2002
έως σήµερα, η Ελλάδα έχει υποβάλει εκατόν σαράντα τέσσερις
χιλιάδες αιτήσεις για εκατόν σαράντα τέσσερις χιλιάδες περιπτώ-
σεις. Στην Τουρκία έχουν µεταβεί µόνον τέσσερις χιλιάδες. Αυτό
είναι µια απολύτως ελλειµµατική και πάντως απογοητευτική εκ µέ-
ρους της Άγκυρας εφαρµογή της διµερούς µας συµφωνίας.

Το τέταρτο που πρέπει να επιτύχει ο Πρωθυπουργός είναι να
κλείσει οριστικά τη συζήτηση για κοινές περιπολίες στο Αιγαίο. 

Αν αυτά δεν επιτευχθούν, αναρωτιέµαι γιατί γίνεται αυτή η συ-
νάντηση, γιατί γίνεται αυτή η επίσκεψη. Αν γυρίσει ο κύριος Πρω-
θυπουργός χωρίς κάτι χειροπιαστό στα ζητήµατα αυτά, τότε θα
είναι µια λάθος επίσκεψη. Θα έχει υπηρετήσει µόνο την επιχείρηση
δηµοσίων σχέσεων και εξωραϊσµού της εικόνας της Τουρκίας σε
λάθος εποχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κουµουτσάκο,
όπως καταλαβαίνετε, αυτά δεν έχουν σχέση µε το συζητούµενο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Κοιτάξτε, όταν δεν διακόπτεται
ό,τι πιο αντιδραστικό υπάρχει στη Βουλή των Ελλήνων, που µιλάει
για τελείως άσχετα θέµατα, δεν πρέπει να διακόπτετε και µένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Για οτιδήποτε µιλάει ο
οµιλητής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Θα τελειώσω µε αυτό, λέγοντας
ότι αν δεν εξασφαλιστούν αυτά στην επίσκεψη του Πρωθυπουρ-
γού στην Τουρκία, τότε θα είναι µια λάθος επίσκεψη, που έγινε σε
λάθος στιγµή. Άλλωστε, είναι γνωστό -και δηµοσιεύτηκε χωρίς να
διαψευστεί- ότι υπήρχαν πολλές επιφυλάξεις και προβληµατισµοί
και από το ίδιο το Υπουργείο Εξωτερικών. Περιµένουµε, λοιπόν,
τον Πρωθυπουργό ευχόµενοι να φέρει απτάαποτελέσµατα. 

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ να το σηµειώσετε µε µεγάλη
σοβαρότητα αυτό: Αµέσως µετά το ταξίδι η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση ζητά να υπάρξει πλήρης ενηµέρωση τόσο για το ταξίδι
του Πρωθυπουργού όσο και γενικότερα για τα ζητήµατα εξωτε-
ρικής πολιτικής. Είναι κρίσιµο, ειδικά αυτήν την περίοδο. Αυτό
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µπορεί να γίνει είτε στην επιτροπή είτε στην Ολοµέλεια.
Χρειάζεται οπωσδήποτε η Εθνική Αντιπροσωπεία να έχει µια

πλήρη εικόνα για το πώς εξελίσσονται κρίσιµα εθνικά θέµατα. Πάν-
τως, το τέλος του ταξιδιού του Πρωθυπουργού στην Τουρκία,
αλλά και στο Ισραήλ, είναι η αφορµή, είναι ο λόγος για τον οποίο
πρέπει να γίνει µια τέτοια πλήρης και δεσµευτική ενηµέρωση από
πλευράς Κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υπουργός κ. Μάρ-
δας έχει τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφού ανοίξατε τη δια-
δικασία –ας µην την ανοίγατε- θα ήθελα κι εγώ τονλόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ:Και εγώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, µια

παραβίαση της διαδικασίας πρέπει να συνοδευτεί µε άλλες, δεν
ξέρω πόσες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ:Δεν είναι παραβίαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αναλαµβάνω εγώ την

ευθύνη για την παραβίαση και τελειώνουµε εδώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν γίνεται αυτό! Ο κύ-

ριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, κάνατε λάθος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):Δεν κάνω λάθος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κάνατε λάθος πριν, όµως έναν µόνο

χαιρετισµό θα κάνουµε και εµείς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έκανα λάθος και το

αναγνωρίζω.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Και εγώ θέλω τονλόγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για ένα λεπτό θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Λο-

βέρδο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατ’ αρχάς δεχτήκατε µια πρόταση του

κ. Κουµουτσάκου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μην αναφέρεστε στο

συνάδελφο, γιατί µετά θα θέλει να µιλήσει και ο κ. Κουµουτσάκος.
Για να είµαστε έντιµοι και ειλικρινείς, δεν γνώριζα για ποιο πράγµα
θα µιλούσε. Νόµιζα ότι θα µιλούσε για το συζητούµενο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …η οποία δεν εδράζεται στον Κανονι-
σµό. Το άρθρο 108 παράγραφος 5 δεν λέει αυτό που είπατε εσείς.
Αντίθετα, περιορίζει απολύτως την περιορισµένη συζήτηση στα
πρόσωπα που εξέφρασαν διαφωνία. 

Ωστόσο, ήταν ζήτηµα ευγένειας, κύριε Πρόεδρε, από την
πλευρά σας να µας δώσετε τον λόγο και από την πλευρά µας να
εκφράσουµε τις θερµές µας ευχές για την ευρωπαϊκή πορεία µε
την οποιαδήποτε διαδροµή ακολουθεί τώρα µέσω της συµφωνίας
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση στα θέµατα ατοµικής ενέργειας. 

Καλωσορίζω τους Πρέσβεις που είναι εδώ και εγώ εκ µέρους
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και τους ευχαριστώ που είναι
εδώ. Τους υπογραµµίζω ότι από τη δική µας πολιτική πλευρά θα
κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν και ό,τι περνάει από το χέρι µας για να
στηρίξουµε την ευρωπαϊκή πορεία των τριών αυτών χωρών. 

Κατ’ αρχάς, να υπογραµµίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο δικός µας
ειδικός αγορητής, ο κ. Κωνσταντινόπουλος, εξέφρασε την παρά-
ταξή µας µε λεπτοµέρειες κατά τη συνεδρίαση της Διαρκούς Επι-
τροπής και ο Κανονισµός δεν µου δίνει τη δυνατότητα να
επαναλάβω. 

Ωστόσο, θέλω να πω σχετικά µε την παρατήρηση του κ. Κου-
µουτσάκου σε ό,τι αφορά την επίσηµη επίσκεψη του Πρωθυπουρ-
γού της χώρας στην Τουρκία, πως κι εµείς έχουµε τις σκέψεις µας.
Ωστόσο, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, δεν θεωρώ χρήσιµο να εκφρά-
ζονται επιφυλάξεις, ενώ ο αρχηγός της χώρας πραγµατοποιεί µια
επίσηµη επίσκεψη. Όταν αυτή ολοκληρωθεί, επιφυλλασσόµεθα κι
εµείς για τα δέοντα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Βάκη.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Θα ήθελα κι εγώ µε τη σειρά µου να καλωσο-

ρίσω τους πρέσβεις και να πω δυο λόγια, κατ’ αρχάς απευθυνό-
µενη στη µείζονα Αντιπολίτευση.

Είναι απορίας άξιον γιατί επικεντρωθήκατε, κύριοι, στο προσφυ-
γικό, ενώ το θέµα της ηµερήσιας διάταξης είναι άλλο. Τώρα το να

κάνουµε χρήση του δηµόσιου βήµατος, για να κάνουµε απλώς αν-
τιπολίτευση, νοµίζω ότι δεν έχει κανένα νόηµα. Θα περίµενα, επί-
σης, να σας ενοχλήσουν περισσότερο τα όσα ελέχθησαν
προηγουµένως από τους εκπροσώπους της Χρυσής Αυγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ:Δεν ασχολούµαι, κυρία µου.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Και θα παρακαλούσα, κύριε Πρόεδρε, να µην

συµπεριληφθεί στα Πρακτικά αυτή η ατυχέστατη εξίσωση που επι-
χειρήθηκε µεταξύ της χθεσινής επετείου, που είναι µια ηρωική και
ύψιστη πράξη αντίστασης του ελληνικού λαού, µε τροµοκρατική
οργάνωση. Θα παρακαλούσα να µην συµπεριληφθεί στα Πρα-
κτικά, διότι συνιστά βαθύτατη προσβολή και του χώρου στον
οποίο βρισκόµαστε.

Δυο λόγια θα ήθελα να πω, σας παρακαλώ, για τη συµφωνία
που καλούµαστε να κυρώσουµε.

Καλούµαστε, λοιπόν, να κυρώσουµε τη συµφωνία σύνδεσης
µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών-µελών της και
της Μολδαβίας, Ουκρανίας και Γεωργίας. Οι συµφωνίες σύνδεσης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών-µελών της µε τη Γεωρ-
γία, την Ουκρανία και τη Μολδαβία, τις οποίες καλείται σήµερα η
Βουλή να κυρώσει, υπεγράφησαν στις 27 Ιουνίου του 2014 επί ελ-
ληνικής προεδρίας του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
µετά από τριετή περίπου διαπραγµάτευση, που διήρκησε από το
2010 έως το 2013, και εντάσσονται στο πλαίσιο της ελληνικής εται-
ρικής σχέσης, που ξεκίνησε το 2009.

Πρόκειται για χώρες που έχουν ταλαιπωρηθεί από τη φτώχεια,
πολέµους και αδικίες και ευελπιστούν ότι µε τη νέα αυτή σχέση
τους µε την Ευρωπαϊκή Ένωση θα µπορούν να αφήσουν επιτέ-
λους πίσω τους τη δυστυχία και να προχωρήσουν. 

Επίσης, οι συµφωνίες έχουν και πολιτικές και οικονοµικές δια-
στάσεις. Ως προς τις πολιτικές καθορίζουν ένα ρυθµιστικό πλαίσιο
για την ενίσχυση του κράτους δικαίου, για την καταπολέµηση της
διαφθοράς τους, για τον σεβασµό των δικαιωµάτων του ανθρώ-
που, για θεµελιώδεις ελευθερίες, καθώς και για την ειρηνική επί-
λυση των διαφορών τους.

Ως προς την οικονοµία, η δυνατότητα που διανοίγει αυτή η συµ-
φωνία στις επιχειρήσεις και των τριών χωρών να εξάγουν ελεύ-
θερα, χωρίς τελωνειακούς δεσµούς προς την Ευρωπαϊκή Ένωση,
συµβάλλει στην ανάπτυξη και δηµιουργεί και νέες θέσεις εργα-
σίας. Για παράδειγµα, τα γεωργιανά γεωργικά προϊόντα απαλλάσ-
σονται από δασµούς της τάξης των 5,7 εκατοµµυρίων ευρώ και
µπορούν κατ’ αυτό τον τρόπο να γίνουν πιο ελκυστικά. 

Είναι, επίσης, πολύ καλό για τις διµερείς σχέσεις και για µια
αµοιβαία και επωφελή συµφωνία µεταξύ των χωρών αυτών και της
δικής µας χώρας. Άλλωστε, διατηρούµε ισχυρούς και µακροχρό-
νιους δεσµούς µε τις εν λόγω χώρες.

Και να τελειώσω λέγοντας ότι η υπερψήφιση της σύνδεσης των
χωρών αυτών µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, προφανώς και δεν ισο-
δυναµεί µε λευκή επιταγή σε κρίσεις ή σε νεοφιλελεύθερες και
αδιέξοδες πολιτικές, πτυχές της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης που ενίοτε πυροδοτούν κρίσεις. Και η µέχρι τώρα πολιτική της
Κυβέρνησης έχει αποδείξει παντοιοτρόπως κάτι τέτοιο και έχει
στείλει ήδη ένα µήνυµα δηµοκρατίας σε όλη την Ευρώπη.

Οι ατελέσφορες, όµως, πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
οι σκιερές πλευρές της δεν διορθώνονται ούτε µε αποδράσεις
ούτε µε ηρωικές και πένθιµες εξόδους, αλλά µε µια συστηµατική
και επίπονη δουλειά αλλαγής εντός αυτού του πλαισίου, ούτως
ώστε η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης να γίνει όντως εφαλ-
τήριο µετάβασης σε µια δηµοκρατική διακυβέρνηση, στην εδραί-
ωση του κοινωνικού κράτους και στη διάσωση του ευρωπαϊκού
κεκτηµένου και της δικαιικής κουλτούρας που κληρονόµησε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, ούτε χρόνο δεν βάλατε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
της διαδικασίας.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Τελειώνω, εντάξει.
Η δηµοκρατική Ευρώπη, άλλωστε, µέσω της ενίσχυσης των θε-

σµών της και η αποκατάσταση της κοινωνικής πολιτικής δεν πρέ-
πει να είναι µόνο ευχολόγιο, αλλά κάτι που διεκδικούµε
καθηµερινά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώστε, σας παρα-
καλώ.
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ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Τελείωσα. Σας ευχαριστώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι η πρώτη

φορά που γίνεται αυτό. Έχετε ξεπεράσει όλα τα όρια και δεν
εννοώ προσωπικά µόνο. Εννοώ συνολικά. Δεν φθάνει που λειτουρ-
γούµε µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος συνέχεια; Τώρα η δια-
δικασία είναι συγκεκριµένη. Όποιος διαφωνεί, µιλάει. Το να γίνει
ολόκληρος κύκλος Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, για να λέει ο
καθένας ό,τι θέλει σε κάθε θέµα, νοµίζω ότι πρέπει το Προεδρείο
να µην το ξανακάνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μισό λεπτό, κύριε Πα-
φίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν θέλω να συνεχίσω την παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εδώ βάλατε πολλά θέ-

µατα µαζί, που δεν ταιριάζουν στη σηµερινή συζήτηση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πώς δεν ταιριάζει;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Γεώργιος Βαρεµένος):Έχετε δίκιο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έχουµε συµφωνίες, µιλούν όσοι δια-

φωνούν, µιλάει ο Υπουργός, τελειώνουµε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε δίκιο. Οι Κοινοβου-

λευτικοί Εκπρόσωποι κατά µία διασταλτική ερµηνεία του Κανονι-
σµού µπορούν να παίρνουν τον λόγο. Σας παρακαλώ τώρα!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν αφορά εσάς.
Αφορά µόνο τη διαδικασία. Εκεί που χρειαζόµαστε χρόνο, τα φέρ-
νετε µε κατεπείγοντα και δεν προλαβαίνει να µιλήσει κανείς.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ! Τα άκουσα,
κύριε Παφίλη, αλλά νοµίζω ότι είναι λίγο µεµψίµοιρο.

Κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Από την πλευρά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων θα ήθελα να καλω-

σορίσω τους Πρέσβεις της Μολδαβίας, της Γεωργίας και της Ου-
κρανίας στο Κοινοβούλιό µας. Εύχοµαι οι λαοί τους να ζήσουν
πλέον ειρηνικά και η Ευρώπη, ως σύνολο και µε κοινή εξωτερική
πολιτική –και το υπογραµµίζω- να µπορέσει να βοηθήσει αυτές τις
χώρες µε τους γείτονές της και στο σύνολο όλη την ευρωπαϊκή
οικογένεια.

Θα ήθελα να θυµίσω εδώ ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ως βα-
σικές αρχές τη δηµοκρατία, το κράτος δικαίου, τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα, την ειρήνη, τα οποία είναι αδιαπραγµάτευτα σε όλο το
µήκος και το πλάτος όλων των κρατών που συµµετέχουν και των
µελλοντικών κρατών που θα συµµετέχουν. Επίσης, σηµαντικό
ρόλο παίζουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση η εκπαίδευση, το περιβάλ-
λον, η ασφάλεια, η άµυνα και η εγκληµατικότητα.

Όλα αυτά σε ένα πλαίσιο δηµοκρατίας και αν φθάσουµε στις
σηµερινές µέρες, µε αυτά που βλέπουµε να συµβαίνουν στο Πα-
ρίσι, στο Σινά, στην Κένυα, στη Συρία, µε τους τροµοκράτες, οι
οποίοι προσπαθούν να καταληστεύσουν την ηρεµία των Ευρω-
παίων πολιτών και του συνόλου, αν θέλετε, των δηµοκρατών πο-
λιτών σε όλο τον κόσµο, θα πρέπει όλοι µαζί –και οι καινούριες
χώρες, όπως εσείς, που σας προσκαλούµε και σας ευχαριστούµε
που είστε µαζί µας στη διευρυµένη οικογένεια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης- να διαχειριστούµε µαζί τις κρίσεις.

Η διαχείριση κρίσεων είναι κάτι το οποίο η Ευρωπαϊκή Ένωση
από την εµπειρία µας χρειάζεται να δοµήσει διαφορετικά. Δεν είναι
ίδιον κάποιας χώρας το να βγαίνει µπροστά ή να βλέπει τα δικά
της, αν θέλετε, στρατηγικά συµφέροντα, αλλά πρέπει από κοινού
όλοι µαζί να δοµήσουµε µία ενιαία στρατηγική εξωτερικής πολιτι-
κής και µία ενιαία διαχείριση κρίσεων.

Κλείνοντας –και ευχαριστώ τον Πρόεδρο για τον ανοχή του για
τριάντα δευτερόλεπτα ακόµα- να προτείνω κάτι στο Προεδρείο
και όλους τους συναδέλφους, που είναι εδώ ειδικά για το ζήτηµα
της Ουκρανίας –αλλά και στις άλλες δύο φίλες χώρες- στην οποία
έχει ήδη µπει το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Να θυµίσω ότι το
βράδυ της αλλαγής της Κυβέρνησης έφυγε όλος το χρυσός σας
από την κεντρική τράπεζα και πήγε σε µέρος που δεν γνωρίζετε.
Τα στρατηγικά αποθέµατα χρυσού σας έφυγαν το βράδυ της αλ-
λαγής της διακυβέρνησης.

Θέλω, λοιπόν, να πω το εξής: Προτίθεµαι και κάνω πρόταση να
γίνουν διακοινοβουλευτικές οµάδες τόσο στην Επιτροπή Οικονο-
µικών όσο και στην Επιτροπή Ενέργειας, έτσι ώστε να σας προ-
σκαλέσουµε να δείτε τις δικές µας εµπειρίες από την κρίση, τις
δικές µας εµπειρίες από την εµπλοκή µε την Ευρωπαϊκή Ένωση

σε όλους τους θεσµούς, τις δικές µας εµπειρίες στο τραπεζικό σύ-
στηµα, τις δικές µας εµπειρίες στην ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών, των κόκκινων δανείων, της ύφεσης και του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου. Μιλώ ως Αντιπρόεδρος της Διαρκούς Επι-
τροπών Οικονοµικών Υποθέσεων, αλλά πιστεύω ότι και άλλοι συ-
νάδελφοι, τόσο για την ενέργεια όσο και για άλλα ζητήµατα, θα
συµφωνήσουν µαζί µου.

Σας προσκαλώ και κάνω και µια πρόταση στο Προεδρείο να γί-
νουν οµάδες, έτσι ώστε να ανταλλάξουµε απόψεις. Και, µε κάθε
σεβασµό, είµαστε εδώ για να βοηθήσουµε εσάς µε την εµπειρία
σας και µην το θεωρήσετε σαν κάτι προσβλητικό.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καρρά, έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό, σας παρακαλώ πάρα πολύ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Θα είµαι συντοµότατος,

κύριε Πρόεδρε.
Καλωσορίζω τους πρέσβεις της Ουκρανίας, της Μολδαβίας και

της Γεωργίας. Τους καλωσορίζω στην ευρωπαϊκή οικογένεια και
εύχοµαι να ενστερνιστούν τις δηµοκρατικές αρχές της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, για να πορευτούµε όλοι οι λαοί της Ευρώπης µαζί
µε ειρήνη και επ’ αγαθώ των λαών, ούτως ώστε να επιτευχθεί η
ανάπτυξη και των ανθρώπων. 

Θέλω να θυµίσω, και θα µου το επιτρέψουν, ότι η Ελλάδα έχει
παραδοσιακούς δεσµούς µε αυτές τις τρεις χώρες από την εποχή
του Βυζαντίου και µετά, διότι υπήρξε κοινή πορεία και της Γεωρ-
γίας και της Μολδαβίας και της Ουκρανίας στην πορεία προς τον
Μεσαίωνα και µέχρι την άλωση. 

Αυτά, λοιπόν, τα θεωρώ ότι είναι άρρηκτοι δεσµοί µε την ελλη-
νική πραγµατικότητα. Πιστεύω ότι και οι κυβερνήσεις και οι λαοί
θα εργαστούν για να προχωρήσουν οι χώρες αυτές, να ενταχθούν
πλήρως στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τελειώνοντας, θα υποστήριζα και την πρόταση του συναδέλφου
µου, του κ. Καµµένου, για µια στενότερη κοινοβουλευτική επαφή. 

Και πάλι καλωσορίζουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μάρδα, έχετε

τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, έχουµε τρεις συµφωνίες σύνδεσης να
επικυρώσουµε, οι οποίες αφού πέρασαν όλη την προβλεπόµενη
διαδικασία των θεσµικών οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κα-
ταλήγουν σε εθνικά κοινοβούλια. 

Δεν παρουσιάζουν κάποιες ιδιαιτερότητες οι συγκεκριµένες
συµφωνίες. Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει υπογράψει δεκάδες τέτοιες
συµφωνίες, οι οποίες προβλέπουν µία διαδικασία σύνδεσης. 

Οι συγκεκριµένες συµφωνίες έχουν τετρακόσια εξήντα πέντε
άρθρα. Το περιεχόµενο των συµφωνιών χωρίζεται σε έξι τίτλους.
Οι τρεις τίτλοι αναφέρονται σε θέµατα δηµοκρατίας, ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και οτιδήποτε έχει σχετικό µε τα νέα κεφάλαια της
Συνθήκης της Λισαβόνας, ενώ σε παλαιότερες τέτοιες συµφωνίες
δεν είχαµε τέτοιου είδους διατυπώσεις, καθώς δεν είχαµε τη Συν-
θήκη της Λισαβόνας.

Ο τέταρτος τίτλος αναφέρεται σε ένα σύνολο οικονοµικών θε-
µάτων, αλιείας µεταφορών και ό,τι άλλο µπορείτε να φανταστείτε.
Εκεί έχουµε τα θέµατα της ενέργειας, όπου έχουµε ένα κεφάλαιο
µε τρία απλά άρθρα. Δεν παρουσιάζει αυτό το κεφάλαιο κάτι ιδι-
αίτερο σ’ ό,τι αφορά την πυρηνική ενέργεια, το οποίο να βρίσκεται
εκτός κανόνων Ευρωπαϊκής Ένωσης ή εκτός συνθηκών Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης.

Το τέταρτο κεφάλαιο αναφέρεται σε θέµατα που συνδέονται µε
το εµπόριο. Ίσως µπορούµε να πούµε ότι αυτό έχει µια ιδιαίτερη
σηµασία καθώς δηµιουργείται µία ζώνη ελευθέρων συναλλαγών.
Έχει σχέση µε το εµπόριο αγαθών και υπηρεσιών. Προβλέπεται
ένα µεταβατικό στάδιο δεκαετές, σε ό,τι αφορά την προσαρµογή
του εµπορίου των αγαθών. Σε ό,τι αφορά τις υπηρεσίες, δεν εν-
τάσσονται όλες οι υπηρεσίες, υπάρχουν εξαιρέσεις σε αυτό το
θέµα.

Το έκτο κεφάλαιο καταλήγει µε τη χρηµατοδοτική συνεργασία,
η οποία αναπτύσσεται ανάµεσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τις εν
λόγω χώρες.

Έτσι, αυτό είναι το σύνολο του περιεχοµένου µιας συµφωνίας
σύνδεσης, που –επαναλαµβάνω- δεν αποτελεί κάτι ιδιαίτερο σε
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σχέση µε τις συµφωνίες σύνδεσης αυτής της µορφής που έχει
υπογράψει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε όλον τον υπόλοιπο κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος):Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζή-

τηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου των σχεδίων
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: α) «Κύρωση της Συµφωνίας
Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφε-
νός, και της Δηµοκρατίας της Μολδαβίας, αφετέρου, µετά του συ-
νηµµένου σ’ αυτήν Πρωτοκόλλου Διόρθωσης», β) «Κύρωση της
Συµφωνίας Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευ-
ρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών
τους, αφενός, και της Ουκρανίας, αφετέρου και του Πρακτικού
Διόρθωσης αυτής» και γ) «Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδεσης µε-
ταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας
Ατοµικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός, και της
Γεωργίας, αφετέρου, µετά του συνηµµένου σ’ αυτήν Πρωτοκόλ-
λου Διόρθωσης».

Η ψήφισή τους θα γίνει ξεχωριστά.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο «Κύρωση της

Συµφωνίας Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευ-
ρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών
τους, αφενός, και της Δηµοκρατίας της Μολδαβίας, αφετέρου,
µετά του συνηµµένου σ’ αυτήν Πρωτοκόλλου Διόρθωσης»;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδε-
σης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφε-
νός, και της Δηµοκρατίας της Μολδαβίας, αφετέρου, µετά του συ-
νηµµένου σ’ αυτήν Πρωτοκόλλου Διόρθωσης» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας
και των κρατών-µελών τους αφενός, και της Δηµοκρατίας της
Μολδαβίας αφετέρου, µετά του συνηµµένου σε αυτήν Πρωτο-
κόλλου Διόρθωσης

Άρθρο πρώτο

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ.1
του Συντάγµατος, η Συµφωνία Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και
των κρατών-µελών τους αφενός, και της Δηµοκρατίας της Μολ-
δαβίας αφετέρου, µε τα συνηµµένα σε αυτήν Παραρτήµατα και
Πρωτόκολλα, που υπογράφηκαν στις Βρυξέλλες, στις 27 Ιουνίου
2014, καθώς και το Πρακτικό Διόρθωσης στη Συµφωνία Σύνδε-
σης µετά του συνηµµένου σε αυτό Πρωτοκόλλου Διόρθωσης,
των οποίων το κείµενο σε πρωτότυπο στην ελληνική γλώσσα έχει
ως εξής:

(Η παραπάνω σύµβαση, λόγω µεγάλου όγκου, δεν καταχωρί-
ζεται στα Πρακτικά και φυλάσσεται σε ηλεκτρονική µορφή στο
αρχείο της Νοµοθετικής Υπηρεσίας της Βουλής)

Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας, µετά των
συνηµµένων σε αυτήν Παραρτηµάτων και Πρωτοκόλλων, καθώς
και του Πρακτικού Διόρθωσης της Συµφωνίας, που κυρώνονται
από την πλήρωση των προϋποθέσεων των παραγράφων 1 και 2
του άρθρου 464 αυτής.

2238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

5. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

17.  Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

19. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ 

ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

21. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

25. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

27. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

29. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

31. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

8. ΥΓΕΙΑΣ

10. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

12. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

24. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

26. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

28. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

30. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ,

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο «Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδεσης
µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότη-
τας Ατοµικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός,
και της Ουκρανίας, αφετέρου και του Πρακτικού Διόρθωσης
αυτής»;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΤΑΣΣΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εξωτερικών «Κύρωση της Συµφωνίας Σύν-
δεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και των κρατών-µελών τους,
αφενός, και της Ουκρανίας, αφετέρου και του Πρακτικού Διόρ-
θωσης αυτής» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση,
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και
των κρατών-µελών τους αφενός, και της Ουκρανίας, αφετέρου
και του Πρακτικού Διόρθωσης αυτής

Άρθρο πρώτο

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1
του Συντάγµατος, η Συµφωνία Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και
των κρατών-µελών τους αφενός, και της Ουκρανίας αφετέρου, µε
τα συνηµµένα σε αυτή Παραρτήµατα και Πρωτόκολλα, τις Τελικές
Πράξεις και την Κοινή Δήλωση των Συµβαλλοµένων Μερών, που
υπογράφηκαν στις Βρυξέλλες, στις 21 Μαρτίου 2014 και 27 Ιου-
νίου 2014, καθώς και το Πρακτικό Διόρθωσης στην υπό κύρωση
Συµφωνία Σύνδεσης µετά του συνηµµένου σε αυτό Πρωτοκόλλου
Διόρθωσης, των οποίων το κείµενο σε πρωτότυπο στην ελληνική
γλώσσα έχει ως εξής:

(Η παραπάνω σύµβαση, λόγω µεγάλου όγκου, δεν καταχωρίζε-
ται στα Πρακτικά και φυλάσσεται σε ηλεκτρονική µορφή στο αρ-
χείο της Νοµοθετικής Υπηρεσίας της Βουλής)

Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της κυρούµενης Συµφω-
νίας, µετά των συνηµµένων σε αυτή Παραρτηµάτων, Πρωτοκόλ-
λων, Τελικών Πράξεων, της Κοινής Δήλωσης των Συµβαλλοµένων
Μερών, καθώς και του Πρακτικού Διόρθωσης της Συµφωνίας, που
κυρώνονται από την πλήρωση των προϋποθέσεων των παραγρά-
φων 1 και 2 του άρθρου 486 της κυρούµενης Συµφωνίας.

Αθήνα,.......................................2015
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33. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

35. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

32. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

34. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ»

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

5. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

11. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

17.  Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

19. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ 

ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

21. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

25. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

27. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

29. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

31. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

33. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

35. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

8. ΥΓΕΙΑΣ

10. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

12. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

24. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

26. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

28. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

30. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ,

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

32. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

34. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο: «Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδεσης
µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότη-
τας Ατοµικής Ενέργειας και των Κρατών Μελών τους, αφενός,
και της Γεωργίας, αφετέρου, µετά του συνηµµένου σ’ αυτήν
Πρωτοκόλλου Διόρθωσης»;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας Σύν-
δεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωπαϊκής
Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και των κρατών-µελών τους,
αφενός, και της Γεωργίας, αφετέρου, µετά του συνηµµένου σ’
αυτήν Πρωτοκόλλου Διόρθωσης» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία,
σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Κύρωση της Συµφωνίας Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας
και των κρατών-µελών τους αφενός, και της Γεωργίας αφετέ-
ρου, µετά του συνηµµένου σε αυτήν Πρωτοκόλλου Διόρθωσης

Άρθρο πρώτο

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ.1
του Συντάγµατος, η Συµφωνία Σύνδεσης µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατοµικής Ενέργειας και
των κρατών-µελών τους αφενός, και της Γεωργίας αφετέρου, µε
τα συνηµµένα σε αυτήν Παραρτήµατα και Πρωτόκολλα, που υπο-
γράφηκαν στις Βρυξέλλες, στις 27 Ιουνίου 2014, καθώς και το
Πρακτικό Διόρθωσης στη Συµφωνία Σύνδεσης µετά του συνηµ-
µένου σε αυτό Πρωτοκόλλου Διόρθωσης, των οποίων το κείµενο
σε πρωτότυπο στην ελληνική γλώσσα έχει ως εξής:

(Η παραπάνω σύµβαση, λόγω µεγάλου όγκου, δεν καταχωρί-
ζεται στα Πρακτικά και φυλάσσεται σε ηλεκτρονική µορφή στο
αρχείο της Νοµοθετικής Υπηρεσίας της Βουλής)

Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Συµφωνίας Σύνδεσης
µετά των συνηµµένων σε αυτήν, Παραρτηµάτων και Πρωτοκόλ-
λων, καθώς και του Πρακτικού Διόρθωσης της Συµφωνίας, που
κυρώνονται, από την πλήρωση των προϋποθέσεων των παρα-
γράφων 1 και 2 του άρθρου 431 της κυρούµενης Συµφωνίας.

Αθήνα,.......................................2015

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρία-
σης ως προς την ψήφιση στο σύνολο των παραπάνω νοµοσχε-
δίων. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση

του Απολογισµού Δαπανών της Βουλής και του Σχεδίου Προϋπο-
λογισµού Δαπανών της Βουλής, προτείνω να κάνουµε µια ολιγό-
λεπτη διακοπή πέντε λεπτών. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

2240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

5. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

9. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

8. ΥΓΕΙΑΣ

10. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

12. ΥΠΟΔΟΜΩΝ,
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΚΤΥΩΝ

11. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

15. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

17.  Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

19. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ 

ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

21. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

23. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

25. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

27. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ

29. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

31. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

33. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

35. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΑΜΥΝΑΣ

22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

24. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

26. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

28. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

30. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ,

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

32. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΕΡΕΥΝΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

34. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ 
ΑΠΟΦΑΣΕΙΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΒΟΥΛΗΣ

α. Μόνη συζήτηση και έγκριση του Απολογισµού Δαπανών της
Βουλής, οικονοµικού έτους 2014.

β. Μόνη συζήτηση και ψήφιση του Σχεδίου Προϋπολογισµού
Δαπανών της Βουλής, οικονοµικού έτους 2016.

γ. Λήψη απόφασης περί τροποποίησης του Ζ’ Ψηφίσµατος
σχετικά µε τη µείωση της βουλευτικής αποζηµίωσης. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 97 του Κανονισµού της Βουλής, οι ει-
σηγητές και οι ειδικοί αγορητές θα µιλήσουν για δεκαπέντε
λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για δώδεκα λεπτά και οι
συνάδελφοι που τυχόν θα εγγραφούν στον κατάλογο οµιλητών
για επτά λεπτά.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Μεϊκόπουλο, σας γνωρίζω ότι η
Νέα Δηµοκρατία ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για τη
σηµερινή συζήτηση τον Βουλευτή Κυκλάδων κ. Ιωάννη Βρούτση.

Ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή ορίζει ειδικό αγορητή τον

Βουλευτή Βοιωτίας Ευάγγελο Καρακώστα και Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο τον Βουλευτή Επικρατείας κ. Χρήστο Παππά.

Η Δηµοκρατική Συµπαράταξη ορίζει ειδικό αγορητή τον Βου-
λευτή κ. Ιωάννη Κουτσούκο.

Το ΚΚΕ ορίζει ειδικό αγορητή τον Βουλευτή κ. Γεώργιο Λαµ-
προύλη.

Το Ποτάµι ορίζει ειδικό αγορητή τον κ. Θεοχάρη Θεοχάρη και
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο τον κ. Σπύρο Δανέλλη.

Από τους Ανεξάρτητους Έλληνες ορίζεται ως ειδικός αγορη-
τής ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Καρρά,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Υπάρχει η δυνατότητα να
έχουµε ενηµέρωση επί των προτεινοµένων τροποποιήσεων του
Ζ’ Ψηφίσµατος, γιατί δεν έχω τέτοιο κείµενο στα χέρια µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βεβαίως και υπάρχει.
Κατατίθεται για τα Πρακτικά και θα διανεµηθεί.

(Η προαναφερθείσα απόφαση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο ειση-
γητής της Πλειοψηφίας κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είµαστε εδώ για να συζητήσουµε
τον προϋπολογισµό της Βουλής για το 2016, ο οποίος, όπως όλοι
γνωρίζετε, περιλαµβάνει πιστώσεις για τις βουλευτικές αποζη-
µιώσεις και τις αποδοχές προσωπικού, τις προµήθειες για τη λει-
τουργία των υπηρεσιών, τη συντήρηση και την επισκευή των
κτηρίων της Βουλής, καθώς και πιστώσεις που προορίζονται για
την προβολή του έργου της Βουλής και την προώθηση εθνικών,
κοινωνικών και πολιτιστικών σκοπών. 

Το 2015 ο προϋπολογισµός της Βουλής προέβλεπε δαπάνες
συνολικής αξίας 139.922.000 ευρώ. Ο νέος προϋπολογισµός για
το 2016 ανέρχεται σε 136.016.000 ευρώ σηµειώνοντας µια µεί-
ωση της τάξης των 3.906.000 ευρώ σε σχέση µε τις προβλέψεις
του προηγούµενου οικονοµικού έτους. Η µείωση αυτή των δα-
πανών για το µεσοδιάστηµα από το 2009 µέχρι και το 2016 αντι-
στοιχεί σε µια ποσοστιαία µείωση κατά 38,77%. Επιπλέον, ο
προϋπολογισµός της Βουλής για το 2016 είναι µειωµένος κατά
4.128.000 ευρώ του στόχου του Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δη-
µοσιονοµικής Στρατηγικής. 

Σχετικά µε την ετήσια ποσοστιαία µεταβολή έχω να σηµειώσω
ότι σε σχέση µε τον προϋπολογισµό της Βουλής για το 2015 έχει
µια περιστολή δαπανών της τάξης του 2,79%. Αυτή, λοιπόν, η
µείωση αντανακλά τη γενικότερη προσπάθεια προσαρµογής
στην τρέχουσα δυσµενή οικονοµική συγκυρία µε στόχο ωστόσο
τη διατήρηση της ποιότητας των παρεχόµενων υπηρεσιών προς
τους Βουλευτές και τις Υπηρεσίες της Βουλής.

Όσον αφορά τώρα την κατανοµή των πιστώσεων οι δαπάνες
της Βουλής κατηγοριοποιούνται σε τέσσερις οµάδες: Πληρωµές
για υπηρεσίες, προµήθειες αγαθών και κεφαλαιακού εξοπλι-
σµού, πληρωµές µεταβιβαστικές και δαπάνες που δεν εντάσσον-
ται σε άλλες κατηγορίες. 

Πιο αναλυτικά, η πρώτη κατηγορία περιλαµβάνει πιστώσεις για
βουλευτικές αποζηµιώσεις, αποδοχές των πολιτικών υπαλλήλων
της Βουλής και αµοιβές των επιστηµονικών συνεργατών, έξοδα
για µετακινήσεις στο εσωτερικό και εξωτερικό, δαπάνες για δη-
µόσιες και διεθνείς σχέσεις του Κοινοβουλίου, καθώς και πιστώ-
σεις για λοιπές υπηρεσίες όπως δαπάνες για ταχυδροµικά,
τηλεφωνικά έξοδα και παροχή  τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών,
ύδρευση, φωτισµό και µισθώµατα συντήρησης µισθωµένων κτη-
ρίων. Η συνολική δαπάνη της κατηγορίας αυτής ανέρχεται στα
124.523.000 ευρώ για το 2016 και είναι µειωµένη κατά 3.648.400
ευρώ σε σχέση µε το 2015, όπου η δαπάνη ήταν 128.171.400
ευρώ. Έχουµε δηλαδή µια µείωση της τάξης του 2,84%. Αυτή η
µείωση των δαπανών φέτος οφείλεται κυρίως σε µειώσεις που
αφορούν τη βουλευτική αποζηµίωση και τις παροχές προς τους
Βουλευτές. 

Ειδικότερα, προβλέπεται µείωση κατά 10% της βουλευτικής
αποζηµίωσης από 1-1-2016, δηλαδή συνολικού ποσού 2.054.000
ευρώ και κατά συνέπεια, µείωση της εργοδοτικής εισφοράς των
Βουλευτών υπέρ του ΕΟΠΥΥ κατά 106.000 ευρώ. Δηλαδή, η βου-
λευτική αποζηµίωση περιστέλλεται συνολικά κατά 38%, 28%
λόγω περικοπών των περασµένων ετών και 10% λόγω της τωρι-
νής µείωσης. Αξίζει να επισηµανθεί ότι για πρώτη φορά στα χρό-
νια της κρίσης γίνεται περιστολή στον βασικό µισθό. Βεβαίως
έγιναν µειώσεις στα επιδόµατα. Χαρακτηριστικά, η αποζηµίωση
για τις επιτροπές προ κρίσεως ήταν 292 ευρώ και είναι πλέον 75
ευρώ. 

Όσον αφορά στο φορολογικό καθεστώς για τη βουλευτική
αποζηµίωση είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα δούµε από 1-1-2016,
καθώς επιβάλλεται από τις επικρατούσες συνθήκες. Επιπλέον, η
µείωση της βουλευτικής αποζηµίωσης συµπαρασύρει και το επί-
δοµα οργάνωσης γραφείου, καθώς αυτό υπολογίζεται σαν πο-
σοστό επί της βουλευτικής αποζηµίωσης, µε αποτέλεσµα να
µειώνεται κατά 4,9%, δηλαδή συνολικού ποσού 313.000 ευρώ. 

Επίσης, έχουµε: Κατάργηση της αποζηµίωσης για τη συµµε-
τοχή των Βουλευτών στα Θερινά Τµήµατα, εξοικονοµώντας µε
αυτόν τον τρόπο 100.000 ευρώ. 

Μείωση κατά 20% των δαπανών χρηµατοδοτικής µίσθωσης για

τα αυτοκίνητα προς τους Βουλευτές από 1-1-2016, καθώς θα γί-
νουν συµβάσεις µε αυτοκίνητα οικονοµικότερου τύπου, πετρε-
λαιοκίνητα, νέας τεχνολογίας, 1.400 έως 1.600 κυβικών,
εξοικονοµώντας µε αυτόν τον τρόπο 6.555.000 ευρώ. 

Επιπλέον, έχουµε µείωση των δαπανών για το τίµηµα σταθε-
ρής τηλεφωνίας κατά 11,5% και για το τίµηµα κινητής τηλεφω-
νίας κατά 13,3% από 1/3/2016 προς τους Βουλευτές. Να
σηµειώσω ότι η µείωση αυτή δεν συνεπάγεται µείωση των παρε-
χόµενων υπηρεσιών, αλλά αντιθέτως αύξηση και εκσυγχρονισµό
τόσο στην κινητή όσο και στη σταθερή τηλεφωνία. 

Ακόµα επισηµαίνω την πολύ µεγάλη και αξιοσηµείωτη προσπά-
θεια της Βουλής για να µπορέσει να εξορθολογίσει το κτηριακό
θέµα. 

Κατ’ αρχάς, καταγράφεται µείωση στα µισθώµατα κτηρίων
κατά 323.000 ευρώ, καθώς έγινε επαναδιαπραγµάτευση των
συµβάσεων µίσθωσης και µιλάµε για παρατάσεις µισθώσεων ορι-
σµένων κτηρίων όπου στεγάζονται υπηρεσίες της Βουλής. 

Όµως, έχουµε και επενδυτικές πρωτοβουλίες στα ιδιόκτητα
κτήρια, µε µια προβλεπόµενη αύξηση των δαπανών κατά
2.170.000 ευρώ στον κωδικό 0851, που είναι οι αµοιβές για συν-
τήρηση και επισκευή κτηρίων γενικά και λοιπών µόνιµων εγκατα-
στάσεων, προκειµένου να αποκατασταθούν κτήρια ιδιοκτησίας
της Βουλής, δηλαδή για εργασίες αποκατάστασης της Μπενα-
κείου Βιβλιοθήκης, σε µια προσπάθεια να περάσει στη χρήση της
Βουλής, του συστήµατος επικαλύψεων στις αίθουσες Ολοµέ-
λειας και Γερουσίας, καθώς και µόνωσης στα παρτέρια του Με-
γάρου της Βουλής, όπως επίσης και για εργασίες ανακαίνισης
και συντήρησης κτηρίων όπου στεγάζονται Υπηρεσίες της Βου-
λής. 

Γενικότερα, η αξιοποίηση των περιουσιακών στοιχείων της
Βουλής έχει απώτερο στόχο τη σταδιακή αποδέσµευση από τα
µισθωµένα κτήρια όπου στεγάζει τις υπηρεσίες της. Εποµένως
το τωρινό κόστος αποτελεί µια µελλοντική απόσβεση, λόγω της
εξοικονόµησης που θα προκύψει από τη µείωση του αριθµού των
µισθωµένων κτηρίων.

Η Β’ κατηγορία περιλαµβάνει πιστώσεις για προµήθεια ειδών
εξοπλισµού υπηρεσιών, εργαστηρίων και υποδοµών, υγειονοµι-
κού και φαρµακευτικού υλικού, ειδών συντήρησης και επισκευής
εγκαταστάσεων ηλεκτρισµού, ύδρευσης, θέρµανσης και λοιπού
εξοπλισµού, καυσίµων θέρµανσης και κίνησης και λοιπές προµή-
θειες. Η συνολική δαπάνη της δεύτερης κατηγορίας προϋπολο-
γίζεται σε 6.372.000 ευρώ για το 2016, αυξηµένη κατά 374.000
σε σχέση µε το 2015. Ωστόσο η αύξηση, η οποία καταγράφεται
φέτος, είναι µικρότερη από την περσινή αύξηση που είχε γίνει
κατά 277.200 ευρώ. 

Αυτή η αύξηση προκύπτει από την αύξηση στον κωδικό αριθµό
1311 Προµήθεια Ειδών Συντήρησης και Επισκευής Εγκαταστά-
σεων κατά 240.000 ευρώ, οφειλόµενη στην προµήθεια υλικών για
τις εργασίες συντήρησης που αναφέρονται στη συντήρηση του
µηχανικού εξοπλισµού της Βουλής, την αύξηση στον κωδικό
αριθµό 1511 Προµήθεια Καυσίµων και Λιπαντικών κατά 39.400
ευρώ, λόγω του ότι για το έτος 2015 από την προϋπολογισθείσα
πίστωση ύψους 132.000 ευρώ τα 81.400 ευρώ µεταφέρθηκαν
στο Αρχηγείο της ΕΛ.ΑΣ. για τον εφοδιασµό των υπηρεσιακών
οχηµάτων της Βουλής της περιόδου 1-1-2014 έως 31-12-2014 -
άρα στην ουσία δεν πρόκειται για αύξηση- την αύξηση στον κω-
δικό αριθµό 1712 Προµήθεια Συσκευών Θέρµανσης και
Κλιµατισµού κατά 125.000 ευρώ, οφειλόµενη στην πρόβλεψη για
προµήθεια κλιµατιστικών µονάδων για τις ανάγκες του χώρου
του κτηρίου επί της οδού Λένορµαν. 

Η Γ’ κατηγορία περιλαµβάνει τη συνεισφορά της Βουλής σε
Οργανισµούς Κοινωνικής Ασφάλισης, τις επιχορηγήσεις της
Βουλής σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, τις εισφορές της
Βουλής σε διάφορους διεθνείς πολιτιστικούς οργανισµούς, τα
βοηθήµατα σε φυσικά πρόσωπα, τέκνα πεσόντων αξιωµατικών
των Ενόπλων Δυνάµεων, της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος. Η συνολική δαπάνη της Γ’ κατηγορίας
ανέρχεται σε 3.621.000 ευρώ και είναι µειωµένη κατά 650.000
ευρώ σε σχέση µε την περσινή πίστωση που ήταν 4.271.000
ευρώ.

Η Δ’ κατηγορία περιλαµβάνει το αποθεµατικό της Βουλής, του
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οποίου η προβλεπόµενη πίστωση για το 2016 παραµένει σταθερή
στα ίδια επίπεδα µε το 2015, δηλαδή 1.500.000 ευρώ, και κρίνεται
αναγκαία για την αντιµετώπιση διάφορων εκτάκτων αναγκών.

Σχετικά τώρα µε τον απολογισµό των δαπανών της Βουλής για
το οικονοµικό έτος 2014 θα ήθελα να επισηµάνω ότι για ακόµη
µια χρονιά το αποτέλεσµα του ισολογισµού της Βουλής είναι
πλεονασµατικό, καθώς οι δαπάνες στο σύνολό τους δεν ξεπέρα-
σαν τα προϋπολογισθέντα ποσά.

Ο απολογισµός, λοιπόν, του έτους 2014 παρουσιάζει τα απο-
τελέσµατα εκτέλεσης του αντίστοιχου προϋπολογισµού και τα
κύρια στοιχεία του είναι οι πιστώσεις που χορηγήθηκαν, οι πι-
στώσεις που αναλήφθηκαν, οι πληρωµές που πραγµατοποιήθη-
καν και οι πιστώσεις που παρέµειναν αδιάθετες. 

Πιο συγκεκριµένα, για το έτος 2014 είχαν προϋπολογιστεί και
εγκριθεί δαπάνες συνολικού ύψους 141.898.000 ευρώ. Τελικά οι
πιστώσεις του προϋπολογισµού της Βουλής διαµορφώθηκαν στο
ποσό των 141.813.800 ευρώ, γιατί αφαιρέθηκαν 84.200 ευρώ µε
αιτιολογηµένες αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής και του
Υπουργού Οικονοµικών. Συνολικά, το 2014 δαπανήθηκαν
133.855.700 ευρώ και επεστράφησαν από τη Βουλή πίσω στον
κρατικό προϋπολογισµό 7.958.100 ευρώ. Επιπλέον, επεστράφη
στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους το ποσό των 3.314,90 ευρώ,
το οποίο παρέµεινε τελικά αδιάθετο. 

Κλείνοντας, θέλω να επισηµάνω ότι η επεξεργασία του φετινού
προϋπολογισµού για το έτος 2016 κινήθηκε µέσα στο πλαίσιο
στο οποίο κινείται και ο κρατικός προϋπολογισµός, όπως διαµορ-
φώνεται η γενικότερη κατάσταση. Έγινε µε γνώµονα τις αρχές
της χρηστής δηµοσιονοµικής διαχείρισης, της ειλικρίνειας και
της διαφάνειας, χωρίς να υποβαθµιστεί η ποιότητα των παρεχό-
µενων υπηρεσιών της Βουλής, µε στόχο συνολικά η Βουλή, το
προσωπικό της και οι λειτουργίες της να ευθυγραµµιστούν όσο
το δυνατόν περισσότερο µε το κοινό αίσθηµα.

Στο σηµείο αυτό θα ήταν σοβαρή παράλειψη από µέρους µου
να µην ευχαριστήσω θερµά το πολιτικό προσωπικό της Βουλής
για το σηµαντικό έργο που προσφέρουν µε µειωµένες αποδοχές
στα χρόνια της κρίσης. Η συµβολή τους είναι πολύτιµη στο έργο
στο οποίο καλούµαστε όλοι να ανταποκριθούµε, µέσα στις δύ-
σκολες συνθήκες που περνάει η χώρα µας. 

Με αυτά τα στοιχεία και µε αυτά τα δεδοµένα, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, σας καλώ να υπερψηφίσουµε όλοι µαζί τον προ-
ϋπολογισµό της Βουλής των Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Κερατέας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Βούλτεψη.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι πάνε

πολλά χρόνια που η χώρα παραµένει βυθισµένη στην ύφεση και
στην ανεργία. Πάνε πολλά χρόνια που ο χειµαζόµενος λαός µας
υφίσταται όλα τα δεινά, έχει αποκάµει, ένα τµήµα του αναζητεί
τρόπους και στόχους για να εκδηλώσει την οργή του κι ένα άλλο
έχει περάσει στην απάθεια. Μέσα σε αυτές τις συνθήκες λογικό
είναι να αναζητούµε τρόπους περιστολής δαπανών και περικο-
πών σε όλα τα επίπεδα, ακόµα και στο Κοινοβούλιο. 

Φέτος, ψηφίζουµε έναν προϋπολογισµό ακόµη πιο περιορι-
σµένο. Τα στοιχεία είναι γνωστά, οι περικοπές αναφέρθηκαν ήδη
και δηµοσιοποιήθηκαν. Ο προλαλήσας συνάδελφος έδωσε όλα
τα στοιχεία και διευκόλυνε τη συζήτηση να πάει λίγο παραπάνω,
όπως και το είχα φανταστεί. Όλοι σε αυτήν τη χώρα έχουν υπο-
στεί απίστευτες θυσίες. 

Το Κοινοβούλιο, όπως σας είπα, προχωρά κάθε χρόνο σε νέες
περικοπές. Αυτό, βέβαια, γίνεται κατανοητό από όλους και συµ-
φωνούµε όλοι. Και το λέω αυτό γιατί θέλω να δηλώσω ότι εµείς

από την αρχή συµφωνήσαµε σε κάθε προσπάθεια περικοπής δα-
πανών, όπως και στις µειώσεις των αποζηµιώσεων. Από εδώ και
πέρα, όµως, θα ήθελα να πω κάποια άλλα πράγµατα και δικαιού-
µαι να τα πω, γιατί αυτό δεν το κάνω τώρα ως Βουλευτής, αλλά
το έκανα συστηµατικά για δεκαετίες, ακόµη και µέσα στην πε-
ρίοδο της κρίσης, ως δηµοσιογράφος, είτε ήταν το κόµµα που
υποστήριζα και ψήφιζα στην εξουσία είτε όχι. 

Ο προβληµατισµός είναι πάντα ίδιος: Είναι το Κοινοβούλιο εύ-
κολος στόχος ή όχι; Είναι εκ του πονηρού αυτή η στοχοποίηση;
Επίσης, χρειαζόµαστε το Κοινοβούλιο; Φαντάζοµαι ότι όλοι θα
πουν αναµφισβήτητα «ναι». Εποµένως χρειαζόµαστε τους Βου-
λευτές, δηλαδή τους εκλεγµένους αντιπροσώπους του έθνους,
διότι η δηµοκρατία µας είναι κοινοβουλευτική; Φαντάζοµαι ότι
όλοι θα πουν «ναι». 

Επόµενο ερώτηµα: Τι βουλευτές θέλουµε; Πώς θέλουµε να
λειτουργούν; Να επικοινωνούν µε τον λαό ή όχι; Να κυκλοφο-
ρούν ή να µπαίνουν στη Βουλή να κάνουν το ωράριο τους ως δη-
µόσιοι υπάλληλοι και να φεύγουν; 

Σε ανύποπτο χρόνο, όταν δεν ήµουν Βουλευτής, είχα γράψει
ένα άρθρο µε τον τίτλο «Δεν ψάχνουµε για φθηνούς, ψάχνουµε
για καλούς» και είχα υποστηρίξει πως όταν κρίνουµε το πολιτικό
σύστηµα µε βάση το ύψος των αποζηµιώσεών του και των προ-
νοµίων του, όπως ονοµάστηκαν προπαγανδιστικά τα  εργαλεία
που δίδονται στους Βουλευτές για να µπορούν να κάνουν καλύ-
τερα τη δουλειά τους, τότε είναι βέβαιο πως ούτε χρήµατα θα
εξοικονοµηθούν, αλλά ούτε και το πολιτικό προσωπικό θα βελ-
τιωθεί. 

Κατά καιρούς έχουν ακουστεί διάφορες προτάσεις, όσον
αφορά την περιστολή του λεγόµενου κόστους της δηµοκρατίας.
Όλες µου φαίνονταν πάντοτε -και όταν δηλαδή δεν ήµουν Βου-
λευτής και το έγραφα αυτό- ύποπτες. Ένιωθα πως αποσκοπού-
σαν στη δηµιουργία µιας κλειστής κάστας επαγγελµατιών
πολιτικών, στην εξασφάλιση κεκτηµένων των ήδη εκλεγµένων,
στην ενίσχυση της οικογενειοκρατίας και στη µεταβίβαση βου-
λευτικών εδρών κληρονοµικώ δικαίω. Είχα επανειληµµένα γράψει
πως αν µε την πολιτική πρέπει να ασχολούνται µόνο οι πλούσιοι,
τότε θα µπορούσαµε να τους διορίζουµε κατευθείαν, να µην ξο-
δευόµαστε και µε εκλογικές διαδικασίες. Να γίνεται δηλαδή -είχα
πει τότε- κλήρωση µεταξύ των βιοµηχάνων, των εφοπλιστών, των
τραπεζιτών, των γόνων, καθώς και αυτών που έχουν ισχυρούς
φίλους και µπορούν να τους χρηµατοδοτούν τις προεκλογικές
τους εκστρατείες και τις µετεκλογικές τους υποχρεώσεις.  

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, πίστευα πάντα πως πρέ-
πει να έχουµε τους καλύτερους και όχι να υποτασσόµαστε στη
λογική ότι «εντάξει, πρέπει να έχουµε ένα Κοινοβούλιο, ας φρον-
τίσουµε, αφού το χρειαζόµαστε, να µη µας κοστίζει, να µας κο-
στίζει όσο το δυνατόν λιγότερο». 

Εποµένως, µ’ αυτήν τη λογική Βουλευτές πρέπει να γίνονται
µόνο οι πλούσιοι και ίσως όχι οι ικανότεροι. Οι φτωχοί και ικανοί
δεν πρόκειται ποτέ να ασχοληθούν µε την πολιτική. Δεν είναι
αυτό το πρόβληµά µας, γιατί αν ήταν αυτό το πρόβληµα, θα ήταν
απλό: θα καταργούσαµε εντελώς τη βουλευτική αποζηµίωση. Η
αξιοπιστία κερδίζεται όταν οι Βουλευτές κάνουν µε τέτοιον
τρόπο τη δουλειά τους, ώστε ο λαός να ευηµερεί, να µην σέρνε-
ται στην ανέχεια και να µην συγκεντρώνεται έξω από τη Βουλή
µουντζώνοντας. Μάλιστα, είχα γράψει κάποτε σ’ ένα άρθρο: «Αν,
δηλαδή, οι Βουλευτές δεν πληρώνονταν καθόλου, θα εισέπρατ-
ταν λιγότερες µούντζες;». 

Η αξιοπιστία, λοιπόν, είναι κάτι πολύ συγκεκριµένο και το κερ-
δίζει ο καθένας µε τη δουλειά του. Διαφορετικά, θα έλθει µια
µέρα που θα φτιάξουµε τη «Βουλή των λόµπι» και οι «λοµπίστες»
πολιτικοί θα νοµοθετούν τότε ανάλογα µε τα συµφέροντα των
υποστηρικτών τους. 

Σε µια άλλη περίπτωση και πάλι σε ανύποπτο χρόνο, σας λέω,
χωρίς να υπάρχει καµµία σχέση µου µε την πολιτική, είχα γράψει
ότι σκοπός µας δεν είναι να διατηρούµε µια επίφαση κοινοβου-
λευτικής δηµοκρατίας. «Το λεγόµενο κόστος της δηµοκρατίας
πρέπει να αφορά στην ουσιαστική λειτουργία του δηµοκρατικού
κοινοβουλευτικού πολιτεύµατος, ώστε ο λαός να εκπροσωπείται
µε τον καλύτερο και αποτελεσµατικότερο τρόπο, µε γνώµονα την
ευηµερία του έθνους. Συµφωνώ ότι όλα τα παραπάνω κριτήρια
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δεν έχουν εκπληρωθεί και βέβαια είχαµε και τα γνωστά αποτε-
λέσµατα. Είναι, όµως, πολύ πιο σύνθετο το πρόβληµα. Τα πράγ-
µατα δεν θα γίνουν καλύτερα αν συνεχίσουµε να έχουµε την ίδια
αναποτελεσµατική και βλαπτική για τη χώρα λειτουργία και
απλώς διακόψουµε τις δαπάνες της». Αυτό είχα γράψει.

«Το ζητούµενο είναι να βελτιωθεί το επίπεδο όλων και το επί-
πεδο των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τη δηµοκρατία, αλλά
τον καιρό που δέναµε τα σκυλιά µε τα δανεικά λουκάνικα ουδείς
είχε πρόβληµα. Αυτό που παρακολουθούµε τώρα που φαγώθη-
καν όλα τα λουκάνικα είναι µία γενική επίθεση στον κοινοβουλευ-
τισµό, δηλαδή στη λαϊκή εκπροσώπηση. Την ώρα, δηλαδή, που
θα έπρεπε να µας απασχολεί περισσότερο από ποτέ η ποιότητα
των πολιτικών υπηρεσιών, καταβάλλεται κάθε προσπάθεια να
πούµε ότι µπορεί να παραµείνει και η ίδια, απλώς να κοστίζει λι-
γότερο». Αυτά τα είχα γράψει στην αρχή της κρίσης, πριν καν
δείξει η κρίση τα «δόντια» της.

Αν θέλουµε Βουλευτές που απλώς θα µπαινοβγαίνουν στο κτή-
ριο του Κοινοβουλίου µόνο και µόνο για διακοσµητικούς λόγους
και κατά τα λοιπά θα είναι όργανα των χρηµατοδοτών τους, πρέ-
πει όσοι το υποστηρίζουν αυτό να βγουν καθαρά και να το πουν.
Αν θέλουµε Βουλευτές εξαρτώµενους από οποιονδήποτε άλλον
εκτός από τον πραγµατικό τους εργοδότη, δηλαδή τον λαό, πρέ-
πει επίσης, όποιος το πιστεύει αυτό, να βγει να το πει. 

Αναφέρω ένα παράδειγµα. Αν κάποιοι έλεγαν ότι δεν θέλουν
καθόλου αποζηµιώσεις, καθόλου χρήµατα, ότι προσφέρονται να
δώσουν αυτές τις υπηρεσίες εντελώς δωρεάν, τι θα λέγαµε; Δεν
θα λέγαµε ότι κάτι υποκρύπτεται πίσω απ’ αυτό, ότι µε κάποιον
άλλον τρόπο σκοπεύουν αυτοί να κερδίσουν ίσως και περισσό-
τερα χρήµατα από µία αποζηµίωση; Τι θα λέγαµε, ας πούµε, για
έναν Θεσσαλό ή για έναν Πελοποννήσιο Βουλευτή της βορείου
Πελοποννήσου, ο οποίος δεν έχει αεροδρόµιο στην περιοχή του,
άρα δεν του καταβάλλονται χρήµατα για το αεροπορικό του τα-
ξίδι και πληρώνει τη βενζίνη, ας πούµε; Δεν θέλω να µιλήσω για
τις δικές µας περιφέρειες εδώ, για να µη θεωρηθεί ότι µιλάµε για
τους εαυτούς µας. Τι θα λέγαµε γι’ αυτόν τον Βουλευτή; Δεν θα
λέγαµε ότι αυτός κάπου αλλού αποβλέπει, ότι κάτι άλλο θέλει να
κάνει; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτήν την ώρα υπάρχει µεγάλη
ανάγκη υπεράσπισης του κοινοβουλευτικού πολιτεύµατος που
δέχεται εδώ και καιρό µία άνευ προηγουµένου επίθεση. Την υπε-
ράσπιση του κοινοβουλευτικού πολιτεύµατος πρέπει να την ανα-
λάβει πρώτα το Προεδρείο της Βουλής, αλλά και ο ίδιος ο λαός,
γιατί ο λαός µας έχει πέσει σε πολλές παγίδες και αυτή εδώ είναι
η πιο επικίνδυνη.

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, συµφωνήσαµε από την πρώτη στιγµή
στη νέα προσπάθεια περιορισµού του προϋπολογισµού της Βου-
λής και ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό της Βουλής, ενώ όλοι θυ-
µόµαστε ότι τα προηγούµενα χρόνια ο προϋπολογισµός της
Βουλής καταψηφιζόταν από την αντιπολίτευση, που τότε τέτοιες
περικοπές τις αποκαλούσε πλειοδοσία λαϊκισµού. Είναι ίσως η
πρώτη φορά που συµφωνούµε πως πρέπει να µειώνουµε δαπά-
νες χωρίς να υποβαθµίζουµε τη λειτουργία του Κοινοβουλίου, να
βρίσκουµε δηλαδή τη χρυσή τοµή.

Θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν συµφωνούµε µε επεµβάσεις της
εκτελεστικής εξουσίας στη λειτουργία του Κοινοβουλίου. Διότι
όταν καταργείται το Κοινοβούλιο, τον χώρο τον καταλαµβάνει
πάντα η εκτελεστική εξουσία, της οποίας οι δοµές παραµένουν
δαπανηρές για τα σηµερινά δεδοµένα. 

Θεωρούµε απαράδεκτες αναφορές Υπουργών, ακόµη και του
ίδιου του Πρωθυπουργού, σε θέµατα του Κοινοβουλίου. Όταν η
εκτελεστική εξουσία βάζει στο στόχαστρο τη νοµοθετική εξου-
σία, τότε ένα είναι βέβαιο: Οδεύουµε προς κατάργηση του Κοι-
νοβουλίου. 

Και θέλω να σας ρωτήσω το εξής: Μπήκε κανείς ποτέ στον
κόπο να ασχοληθεί µε το πόσο κοστίζει η εκτελεστική εξουσία,
πόσο είναι το κόστος ενός υπουργικού γραφείου ή του πρωθυ-
πουργικού γραφείου; Ο κ. Βερναρδάκης για παράδειγµα, ουδέ-
ποτε εκλεγείς, πόσο κοστίζει; Τα αξίζει τα λεφτά του; Τα πιάνει;
Έχει αξιολογηθεί; Διότι εάν όχι, τότε είναι ακόµη χειρότερο. Η
εκτελεστική εξουσία και το κόστος της δεν συγκαταλέγονται καν
στο λεγόµενο κόστος της δηµοκρατίας, ακόµη και µε την έννοια

του αναγκαίου κακού. 
Εκτελεστική εξουσία υπάρχει και στις δικτατορίες, θέλω να θυ-

µίσω. Μόνο στις δηµοκρατίες υπάρχει νοµοθετική εξουσία, κοι-
νοβούλιο. Οπότε, σύµφωνα µε την αντικοινοβουλευτική
πρακτική, θα µπορούσε να υποστηρίξει κανείς ότι ο λαός συµ-
φωνεί να πληρώνει την εκτελεστική εξουσία, αλλά δεν θέλει να
πληρώνει την κοινοβουλευτική. Αν ισχύει αυτό, τότε πιστεύω ότι
δεν υπάρχει άλλο σκαλοπάτι να κατέβουµε. 

Βέβαια, αν ο λαός συµφωνεί µε τη συµφωνία –ας πούµε- του
καλοκαιρού- µπορεί κανείς να πει ότι συµφωνεί και µε αυτούς
που τη διαπραγµατεύτηκαν και την εφαρµόζουν, δηλαδή µε τους
εκπροσώπους της εκτελεστικής εξουσίας. Οπότε µπορεί να θε-
ωρείται ότι είναι άξιος ο µισθός της εκτελεστικής εξουσίας και
όχι άξιος ο µισθός του Κοινοβουλίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή αυτές τις µέρες κυρώ-
νουµε και πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου –δώδεκα τον
αριθµό- µία από αυτές αφορά στις αµοιβές αλλοδαπών πανάκρι-
βων υπουργικών συµβούλων, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή
ειδικής διάταξης και εποµένως το θεωρώ απαράδεκτο και δεν
πρέπει να γίνει αποδεκτό από το Προεδρείο της Βουλής να εµ-
φανίζονται Υπουργοί ασχολούµενοι µε το Κοινοβούλιο και το κό-
στος του. 

Δεν µπορεί ο λαός να εκπαιδεύεται να στρέφεται κατά των
ιδίων του των εκπροσώπων, αλλά µία πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου η οποία, για παράδειγµα, χρονολογείται από τις 31 Ιου-
λίου και µε την οποία θα εξασφαλιστούν οι µισθοί αυτών των
συµβούλων µεταξύ των οποίων και του περίφηµου Κορεάτη, περ-
νάει στα µουλωχτά µέσα σε δώδεκα πράξεις νοµοθετικού περιε-
χοµένου. Αυτό δεν το έµαθε ποτέ ο λαός. Πιστεύω ότι ούτε θα
το µάθει. 

Και όταν το µάθει, τι θα του πουν οι κύριοι Υπουργοί; Ότι αυτοί
οι σύµβουλοι -ο Κορεάτης ή δεν ξέρω εγώ ποιος- είναι χρησιµό-
τεροι από τους Βουλευτές που επιλέγει ο ίδιος ο λαός; 

Συνοψίζοντας, «ναι» σε κάθε προσπάθεια περιστολής δαπα-
νών. «Όχι», όµως, στο πλαίσιο ενός επικίνδυνου αντικοινοβου-
λευτικού κλίµατος, αλλά στο πλαίσιο της γενικής προσπάθειας
που κάνουµε όλοι σε αυτόν τον τόπο.

Τέλος, θυµίζω πως όταν ο Μουσολίνι έκλεισε το Κοινοβούλιο
το 1925, το κατήργησε ως ένα Σώµα δαπανηρό και φλύαρο που
τον έκανε να χάνει τον χρόνο του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

ρακώστας από τη Χρυσή Αυγή. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Θα ήθελα να ξεκινήσω την τοπο-

θέτησή µου διαβάζοντας µία είδηση η οποία δηµοσιεύτηκε στο
σύνολο των καθεστωτικών µέσων -τηλεοπτικών σταθµών και εφη-
µερίδων- και αφορά την επαίσχυντη συµφωνία της Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ µε τους δανειστές για τους πλειστηριασµούς πρώτης κα-
τοικίας. 

Με τη συµφωνία προστατεύεται µόνο το 25% των υπερχρεω-
µένων δανειοληπτών, ενώ περίπου τριακόσιες χιλιάδες κόκκινα
δάνεια δυνητικά µπορούν να αντιµετωπίσουν πλειστηριασµό, αν
οι δανειολήπτες κριθούν µη συνεργάσιµοι, στην περίπτωση που
διαφωνήσουν µε τις απαιτήσεις των τραπεζικών ιδρυµάτων, οι
οποίες θα προκύψουν από τον έλεγχο της περιουσίας τους. Τον
άµεσο κίνδυνο απώλειας της πρώτης κατοικίας αντιµετωπίζουν
πενήντα χιλιάδες νοικοκυριά. 

Επιπρόσθετα, σύµφωνα µε τα στοιχεία έκθεσης του ΟΟΣΑ, ο
αριθµός των ανέργων στην Ελλάδα για το έτος 2015 κινείται στο
ένα εκατοµµύριο εκατόν ενενήντα έξι χιλιάδες επτακόσια τριάντα
έξι άτοµα, ενώ σε τουλάχιστον τρακόσιες πενήντα χιλιάδες οικο-
γένειες δεν υπάρχει ούτε ένα εργαζόµενο µέλος.

Σε αυτό το θλιβερό στοιχείο έρχεται να προστεθεί και η εκτί-
µηση της Κοµισιόν ότι η ανεργία στην Ελλάδα για το έτος 2015
θα φτάσει στο 25,7%, ενώ το 2016 θα αυξηθεί στο 25,8% επί του
οικονοµικά ενεργού πληθυσµού. 

Επιπλέον, οι αυτοκτονίες συµπατριωτών µας στα έτη των µνη-
µονίων έχουν ξεπεράσει τις δέκα χιλιάδες, ενώ εκατοντάδες χι-
λιάδες νέων ανθρώπων χωρίς καµµία προοπτική ανεύρεσης
εργασίας κατέφυγαν στο εξωτερικό, αναζητώντας το δικαίωµα
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στην εργασία το οποίο τους στερεί το ελληνικό κράτος. Το κοι-
νωνικό κράτος έχει πάψει προ πολλού να υφίσταται. Ουδεµία
περί τούτου αµφιβολία. 

Τι συµβαίνει, όµως, µε το κράτος δικαίου; Το κράτος δικαίου
είναι µια παραµύθα και αυτό αποδεικνύεται από το γεγονός ότι
κανένα από τα µεγάλα σκάνδαλα του πρόσφατου παρελθόντος
δεν πήρε τον δρόµο της δικαιοσύνης, της απόδοσης ευθυνών και
της τιµωρίας των ενόχων. Πού είναι οι εξεταστικές για τα µνηµό-
νια, πού είναι η αναζήτηση ευθυνών για το σκάνδαλο της λίστας
Λαγκάρντ, της λίστας των ακινήτων του Λονδίνου, της λίστας του
Λουξεµβούργου, του σκανδάλου των υποβρυχίων; Πουθενά. 

Πουθενά, διότι η πολιτική της Κυβέρνησης της Αριστεράς ακο-
λουθεί κατά γράµµα εκείνη των προηγούµενων κυβερνήσεων και
συνοψίζεται στο εξής δίπτυχο. Γενικό ξεπούληµα, γενικό κουκού-
λωµα. Εκτός αν το πολιτικό σύστηµα θεωρεί ότι διά της καταδί-
κης Τσοχατζόπουλου έχουν εξαγνιστεί τα πρότερα αλλά και τα
κατοπινά εγκλήµατα εις βάρος της πατρίδας και του λαού. 

Εν µέσω, λοιπόν, της εξαθλίωσης η οποία πολλαπλασιάζεται,
αν και οι δυνάµεις του «αντισυνταγµατικού τόξου» διακήρυσσαν
ότι τα µνηµόνια θα σώσουν την Ελλάδα, η Βουλή παρουσίασε
µετά βαΐων και κλάδων την έκθεση του προϋπολογισµού της του
2016. Είναι προϋπολογισµός ύψους 136 εκατοµµυρίων ευρώ.
Όπως µάλιστα αναφέρεται, ο προϋπολογισµός αυτός είναι κατά
3 εκατοµµύρια ευρώ µειωµένος σε σχέση µε τον αντίστοιχο του
2015. 

Κατά τη συζήτηση που προηγήθηκε της σηµερινής συνεδρία-
σης αλλά και σύµφωνα µε τα όσα είπαν εδώ οι εκπρόσωποι του
ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας, τα κόµµατα του µνηµονιακού
τόξου εξέφρασαν απόψεις που συνέτειναν στο εξής: Οι Βουλευ-
τές έχουν υποστεί σοβαρή µείωση µισθών και επιδοµάτων σε
σχέση µε τα προ µνηµονίου έτη, ενώ κάποιοι προχώρησαν ακόµα
παραπέρα ισχυριζόµενοι ότι δυσκολεύονται να αντεπεξέλθουν
στα κοινοβουλευτικά τους καθήκοντα. Γι’ αυτά, όπως είπαν -τα
ακούσατε και προ ολίγου- ευθύνεται ο λαϊκισµός στη ρητορική
κάποιων πολιτικών κοµµάτων και το αντικοινοβουλευτικό κλίµα
τα οποίο υπάρχει και οξύνεται στην κοινωνία. 

Δυστυχώς για εκείνους οι οποίοι υπογράφουν τα σκληρά και
απάνθρωπα µνηµονιακά µέτρα και κατόπιν παριστάνουν τους
πληγέντες, τριακόσιες χιλιάδες Έλληνες που θα χάσουν τα σπί-
τια τους, ενάµισι εκατοµµύριο άνεργοι που δεν βρίσκουν δουλειά
και εκατοντάδες χιλιάδες πτυχιούχοι νέοι οι οποίοι φεύγουν στο
εξωτερικό δεν είναι λαϊκισµός αλλά είναι η κοινωνική πραγµατι-
κότητα. 

Είναι δε τόσο το θράσος ορισµένων, ώστε να τολµούν για να
καταδείξουν το µέγεθος των θυσιών που τάχα υφίστανται, να
προβαίνουν σε συγκρίσεις των µισθών των Ελλήνων Βουλευτών
σε σχέση µε τους αντίστοιχους των Ευρωπαίων οµολόγων τους,
λες και ο Έλληνας εργάτης ή υπάλληλος πληρώνεται όσο πλη-
ρώνεται και ο Ευρωπαίος. 

Μέσα σε ένα τέτοιο νοσηρό κλίµα έρχεται προς ψήφιση ο προ-
ϋπολογισµός της Βουλής για το 2016 και ο απολογισµός για το
2014. Εις ό,τι αφορά αυτόν του 2016, επαναλαµβάνω ότι είναι
µειωµένος κατά 3 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε τον περσινό.
Ουδείς µπορεί να αµφισβητήσει ότι υπάρχει µείωση. Όµως, η
Χρυσή Αυγή επιµένει ότι η συγκεκριµένη µείωση είναι µια στα-
γόνα στον ωκεανό της φτώχειας, της εξαθλίωσης και της ταπεί-
νωσης που έχουν σκορπίσει οι µνηµονιακές δυνάµεις στον
ελληνικό λαό. 

Ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή δεν οµιλεί, βεβαίως, εκ του
ασφαλούς, όπως πράττουν άλλα κόµµατα τα οποία παριστάνουν
τους πολέµιους των µνηµονίων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Η Χρυσή Αυγή οµιλεί και αντιπολιτεύεται από την προνοµιούχο
θέση του µοναδικού κόµµατος, τα ταµεία του οποίου έχουν
ελεγχθεί από το ΣΔΟΕ, του µοναδικού κόµµατος, για το οποίο η
προηγούµενη Βουλή ψήφισε την αναστολή της κρατικής χρηµα-
τοδότησης. 

Και όµως, µε µηδενική κρατική χρηµατοδότηση, η Χρυσή Αυγή
διεξήγαγε τέσσερις εκλογικές αναµετρήσεις, περιφερειακές και
δηµοτικές, ευρωεκλογές το ’14, εθνικές εκλογές τον Ιανουάριο

και τον Σεπτέµβριο του 2015, αποδεικνύοντας ότι οι αιτιάσεις
περί δυσκολίας των Βουλευτών να αντεπεξέλθουν στα κοινοβου-
λευτικά τους καθήκοντα είναι καταγέλαστες. Αφού το κατόρ-
θωσε και συνεχίζει να το κατορθώνει η Χρυσή Αυγή, γιατί δεν
µπορούν τα υπόλοιπα κόµµατα, τα οποία –σηµειωτέον- δεν έχουν
ποτέ ελεγχθεί από το ΣΔΟΕ; 

Ποιον νοµίζουν πως µπορούν να κοροϊδέψουν, µε τους Βου-
λευτές τους να εµφανίζονται εδώ ως δήθεν συµµετέχοντες στο
δράµα που βιώνει ο ελληνικός λαός; Κι αν τέλος πάντων θεωρούν
ότι δυσκολεύονται τόσο πολύ να αντεπεξέλθουν στην άσκηση
των κοινοβουλευτικών τους καθηκόντων, τότε τους λέµε µεγα-
λοφώνως πως δεν τους υποχρέωσε κανείς να είναι Βουλευτές.

Επιτρέψετέ µου στο σηµείο αυτό να θυµηθώ τη στρατιωτική
µου θητεία. Πολλοί, βέβαια, εδώ µέσα δεν έχουν καν υπηρετήσει
ή άλλοι έχουν εξαγοράσει τη θητεία τους, οπότε ακούτε και µα-
θαίνετε…

(Θόρυβος–Διαµαρτυρίες στην Αίθουσα από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Προχώρα! Τριάντα µήνες υπηρέτησα!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Μπράβο σας!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Όσοι είχαν την τιµή να υπηρετή-

σουν στις δυνάµεις καταδροµών, θυµούνται µια µόνιµη ατάκα-
προτροπή προς τους λιγόψυχους, η οποία έχει ως εξής: «Κόψου!»
Αυτή ήταν η προτροπή προς τους λιγόψυχους. Κατ’ αντιστοιχία,
όποιος από σας θεωρεί ότι τα βουλευτικά του προνόµια πλήττον-
ται και αδυνατεί να αντεπεξέλθει στις υποχρεώσεις του, ας κοπεί
µόνος τους. Ας παραιτηθεί!

Η Χρυσή Αυγή, όντας το µοναδικό κόµµα του οποίου η κρατική
χρηµατοδότηση έχει ανασταλεί, θεωρεί τις υπάρχουσες στον
προϋπολογισµό µειώσεις, ως την ελάχιστη δυνατή παραχώρηση
από µέρους του πολιτικού συστήµατος, σε καιρούς ανέχειας και
εξαθλίωσης, µε στόχο την εξαπάτηση της κοινής γνώµης. 

Η Χρυσή Αυγή, ως το µοναδικό γνήσιο λαϊκό κίνηµα, επιµένει
στις από έτους 2012 πολιτικές της διακηρύξεις:

Πρώτον, οι Βουλευτές να µειωθούν σε διακόσιους και να συν-
ταξιοδοτούνται από τα επαγγελµατικά τους ταµεία.

Δεύτερον, να καταργηθούν όλες οι ασυλίες και τα προνόµια
Βουλευτών και Υπουργών.

Τρίτον, να εφαρµοστεί και νέα µείωση στο σύνολο των αποδο-
χών τους. 

Τέταρτον, τα κόµµατα να µη χρηµατοδοτούνται από το δηµό-
σιο και να ελέγχονται τα οικονοµικά τους. 

Για τους λόγους που προανέφερα, ο Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή
Αυγή ψηφίζει «παρών» εις ότι αφορά τους προϋπολογισµούς του
’16 και τους έτους ’14 και «ναι» στη µείωση της βουλευτικής απο-
ζηµίωσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ευάγγελο Καρακώστα, ειδικό αγορητή του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννης Κουτσούκος για δε-
καπέντε λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη σηµερινή συζήτηση για τον προ-
ϋπολογισµό των δαπανών της Βουλής του οικονοµικού έτους
2016, να εκφράσω ορισµένες σκέψεις που συνδέονται άµεσα µε
το αντικείµενο της συζήτησής µας, ώστε αυτή να µην είναι µια
απλή, τρέχουσα, διεκπεραιωτική διαδικασία περικοπών, µε αιχµή
την περικοπή των αποδοχών των Βουλευτών, µέσα σε ένα ζο-
φερό κλίµα απογοήτευσης και απελπισίας του λαού µας που κα-
λείται να ξαναπληρώσει, πάνω στο οποίο εδράζεται και
καλλιεργείται ο πιο χυδαίος αντικοινοβουλευτισµός σαν αυτά
που ακούσατε νωρίτερα, από τη Χρυσή Αυγή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες σε ολόκληρη τη χώρα, ο
λαός και η νεολαία αλλά κι εµείς εδώ σε αυτήν την Αίθουσα, όλες
οι πολιτικές δυνάµεις πλην Χρυσής Αυγής, τιµήσαµε τη τεσσα-
ρακοστή δεύτερη επέτειο της εξέγερσης του Πολυτεχνείου, την
κορύφωση, δηλαδή, της στιγµής της αντίστασης της νεολαίας
και του λαού µας κατά της επτάχρονης χούντας και του φασιστι-
κού καθεστώτος. 
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Η Μεταπολίτευση, που ακολούθησε µετά την πτώση της χούν-
τας το 1974, αποτελεί ιστορικά την πιο µακρόχρονη περίοδο µε
ειρήνη, δηµοκρατία και πρόοδο σε όλα τα επίπεδα. Η περίοδος
αυτή, κατοχύρωσε πολιτικά και θεσµικά κάτι που αποτέλεσε και
συνειδητή επιλογή και απόφαση των δηµοκρατικών πολιτών, την
οικονοµική στήριξη, µέσω του προϋπολογισµού του κράτους,
των θεσµών του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος, κορυφαία έκ-
φραση των οποίων αποτελεί το εθνικό Κοινοβούλιο.

Για το λεγόµενο «κόστος» της δηµοκρατίας, η συζήτηση ήταν
πάντα έντονη και ενδιαφέρουσα, καθώς η απαίτηση των πολιτών
για περισσότερη δηµοκρατία και συµµετοχή, για διαφάνεια και
λογοδοσία, για ισότητα και δικαιοσύνη, άγγιζαν κρίσιµες πλευρές
της λειτουργίας του κοινοβουλευτικού συστήµατος, που έπρεπε
συνεχώς να µεταρρυθµίζονται, για να βαθαίνει και να κατοχυρώ-
νεται περαιτέρω το δηµοκρατικό πολίτευµα σε όλες του τις εκ-
φάνσεις.

Και ενώ παρέµεναν ακόµα ανοικτές και ατελέσφορες, παρά τις
επιµέρους παρεµβάσεις, οι συζητήσεις για τις αλλαγές στο πο-
λιτικό σύστηµα που θα έκλειναν τον κύκλο της Μεταπολίτευσης
και θα ολοκλήρωναν µε ανατροπές τις ενδιάµεσες µεταρρυθµί-
σεις, η κρίση ήταν αυτή που ανέτρεψε τα πάντα και έβαλε τη δική
της σφραγίδα και τη δική της ατζέντα στο τέλος του κύκλου της
Μεταπολίτευσης, καθώς είναι γνωστό, πως η προσπάθεια για
βίαιη δηµοσιονοµική προσαρµογή κυριαρχεί όλων των υπολοί-
πων, συµπεριλαµβανοµένων και των δηµοκρατικών θεσµών.

Ο προϋπολογισµός δαπανών της Βουλής του έτους 2010, που
συζητήθηκε και ψηφίστηκε εδώ τέτοια εποχή το 2009, δηλαδή
προ µνηµονίου, ήταν ο πρώτος προϋπολογισµός των ετών της
κρίσης -που θυµίζω ξεκίνησε το 2008- που σηµατοδότησε την
µείωση των δαπανών στη λειτουργία του πολιτικού συστήµατος.

Ορισµένες αλλαγές εκείνης της πολιτικής περιόδου, όπως πα-
ραδείγµατος χάριν η ένταξη στο ΑΣΕΠ της πρόσληψης των
υπαλλήλων της Βουλής που µέχρι τότε ήταν προνόµιο του εκά-
στοτε Προέδρου, η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», κ.λπ., σε συνδυασµό µε τις µε-
γαλύτερες περικοπές που ακολούθησαν τα επόµενα χρόνια στην
χρηµατοδότηση των πολιτικών κοµµάτων, στις αµοιβές των αι-
ρετών της αυτοδιοίκησης και στη µείωση των δαπανών της Βου-
λής που προέρχονταν κατά κύριο λόγο από την µείωση των
αποδοχών των Βουλευτών αλλά και των υπαλλήλων, αποτέλεσαν
την έµπρακτη απόδειξη για ενσυνείδητη συµµετοχή στη προσπά-
θεια δηµοσιονοµικής εξυγίανσης και κυρίως την απόδειξη ότι
όσοι έχουν την ευθύνη για την κρίση και τη διαχείριση της κρίσης
και κυρίως για να βγάλουν την χώρα από την κρίση, πρέπει πρώ-
τοι να αναλαµβάνουν το µεγαλύτερο βάρος από το κόστος που
αναλογεί στον απλό πολίτη αλλά και να αποτελούν υπόδειγµα
στον δηµόσιο βίο µε τον τρόπο ζωής και συµπεριφοράς τους,
που να αντέχει ακόµα και στην πιο αυστηρή κριτική.

Ο προϋπολογισµός της Βουλής για το 2016 συνεχίζει την προ-
σπάθεια για περιστολή των δαπανών που ξεκίνησε το 2010 και
οδηγεί αθροιστικά σε µείωση της τάξης του 38,77% για την πε-
ρίοδο 2010-2016, δηλαδή από 222 εκατοµµύρια το 2009 σε 136
εκατοµµύρια το 2016. Η µείωση του προϋπολογισµού κατά
3.906.000 ευρώ, δηλαδή από 139.922.000 ευρώ το 2015 σε
136.016.000 ευρώ το 2016, οφείλεται κατά κύριο λόγο, κατά 67%
δηλαδή -προσέξτε το- στην περικοπή της βουλευτικής αποζηµίω-
σης κατά 2.613.000.

Οφείλουµε, επίσης, να σηµειώσουµε ότι όλα αυτά τα χρόνια
που ανέφερα, των συνεχών περικοπών του προϋπολογισµού της
Βουλής, στο τέλος υπήρχε και µια επιστροφή στο Γενικό Λογι-
στήριο του Kράτους, καθώς η εκτέλεση των δαπανών υπελείπετο
των προϋπολογισθέντων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι όλοι έχουµε συναί-
σθηση της κρίσης αναξιοπιστίας που διαπερνά συνολικά το πο-
λιτικό σύστηµα είτε αυτή είναι αποτέλεσµα των παθογενειών του
που παρά τις όποιες προσπάθειες δεν αντιµετωπίσαµε είτε είναι
αποτέλεσµα της κρίσης και της αδυναµίας µας να δώσουµε απο-
τελεσµατικές λύσεις είτε οφείλεται στις καταδικαστέες πράξεις
ορισµένων επιόρκων αξιωµατούχων που προκάλεσαν την οργή
του λαού και µερικών ακόµη που και τώρα συνεχίζουν µε τις πρά-
ξεις τους και τις παραλείψεις τους να την προκαλούν.

Το βέβαιο είναι ότι αυτή η αυξανόµενη αναξιοπιστία του πολι-

τικού συστήµατος οφείλεται σε συνδυασµό όλων των παραπάνω,
πολύ περισσότερο δε που η οικονοµική κρίση, η κρίση χρέους
και δηµοσιονοµικών ελλειµάτων, οδήγησε σε επώδυνες για την
πλειοψηφία του λαού αποφάσεις, προκειµένου να αποφύγουµε
τα χειρότερα. 

Έτσι, έδωσε έδαφος, ζωτικό χώρο θα έλεγα, στους ορκισµέ-
νους εχθρούς της δηµοκρατίας, όπως τους εκφράζει το φασιστικό
µόρφωµα της Χρυσής Αυγής –το ακούσατε προηγουµένως- αλλά
και στους κάθε λογής ψευδολόγους και συκοφάντες, στους συγ-
γραφείς απίστευτων και εξωπραγµατικών θεωριών για την αντιµε-
τώπιση της κρίσης, όπως δυστυχώς αποδεικνύει η σκληρή
πραγµατικότητα, που ανέτρεψαν τη σχέση αλήθειας και δηµοκρα-
τίας, επένδυσαν πολιτικά στην κατά σύστηµα καλλιεργούµενη
αλλά και αυτοτροφοδοτούµενη κρίση του πολιτικού συστήµατος,
για να εξυπηρετήσουν δικές τους -και όχι µόνο πολιτικές σκοπι-
µότητες- καθιστώντας έτσι αδύναµη τη δηµοκρατία και τους θε-
σµούς της να υπερασπίσει την κατάκτηση αγώνων και θυσιών του
λαού µας, όπως µας το θύµισε η χθεσινή επέτειος του Πολυτε-
χνείου.   

Εποµένως, αγαπητοί συνάδελφοι, οφείλουµε να απαντήσουµε
στο ερώτηµα: Αν η συνεχής περικοπή των δαπανών της Βουλής,
ακόµα και πέραν του ορίου που εγγυάται την τήρηση αδιαπραγ-
µάτευτων αρχών, όπως η λαϊκή κυριαρχία και η γνήσια, αδιαµε-
σολάβητη, αυθεντική και αναλογική εκπροσώπηση του λαού,
αρκεί από µόνη της για να αναστυλώσει το κύρος και την αξιοπι-
στία του Κοινοβουλίου και των Βουλευτών, ως λειτουργών της
δηµοκρατίας και όχι ως µέρος µιας πολιτικής ελίτ που απολαµ-
βάνει προνοµίων, την ώρα που η αντοχή του λαού έχει ξεπεράσει
τα δικά του όρια. 

Οφείλουµε να απαντήσουµε ο καθένας από τη θέση ευθύνης
που τον έταξε ο λαός, µε κύρια ευθύνη της πλειοψηφίας, του
Προέδρου και του Προεδρείου της Βουλής, όλων των κοµµάτων
του δηµοκρατικού τόξου, µε δεδοµένες τις πολιτικές µας διαφο-
ρές αλλά και κάθε Βουλευτής ξεχωριστά. 

Σε αυτό το πλαίσιο, οφείλω να καταθέσω έναν ορισµένο προ-
βληµατισµό για τις αναγκαίες απαντήσεις που θεωρώ ότι πρέπει
να δώσουµε, ο καθένας ,όπως είπα, από τη θέση που τον έχει
τάξει ο λαός µας. 

Ποιες είναι οι απαραίτητες αλλαγές στη δοµή και τη λειτουρ-
γία του κοινοβουλευτικού συστήµατος, ώστε να γίνει αυτό γνήσια
αντιπροσωπευτικό, ελκυστικό και συµµετοχικό, ώστε το λεγό-
µενο κόστος της δηµοκρατίας να γίνει πιο αποδοτικό και κατα-
νοητό από τους πολίτες;   

Στο πλαίσιο αυτών των αλλαγών, θα αντιµετωπίσουµε τις αι-
τίες που οδηγούν στην ανάγκη του λεγόµενου πολιτικού χρήµα-
τος, που οδηγούν και στη διαπλοκή πολλές φορές, οξύνουν τον
ανταγωνισµού του σταυρού επιλογής και καθιστούν, εν τέλει,
όποιον δεν διαθέτει ανάλογη περιουσιακή κατάσταση ή άδηλα
εισοδήµατα, «παρία» της πολιτικής, καθιστώντας το πολιτικό µας
σύστηµα ολιγαρχικό ή κληρονοµικό;

Θα συνεχίσουµε τη µεταρρυθµιστική προσπάθεια, µεταφέρον-
τας αποφάσεις, αρµοδιότητες και πόρους στους αποκεντρωµέ-
νους θεσµούς της δηµοκρατίας, ώστε να αποφασίζουν οι πολίτες
για όλα τα τοπικά ζητήµατα; 

Θα αποκαταστήσουµε τους τραυµατισµένους από την κρίση
θεσµούς του κοινωνικού διαλόγου και συµµετοχής, ώστε να κα-
ταστούν συµµέτοχοι και διαµορφωτές των αποφάσεών µας οι
ίδιοι οι πολίτες; 

Είµαστε ικανοποιηµένοι από τους θεσµούς διαφάνειας και λο-
γοδοσίας ή έχουµε να κάνουµε πολλά ακόµη; 

Θα επεκτείνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το «πόθεν
έσχες» για όλους και για όλα, για τους πάντες και παντού ή θα
υποκύψουµε σε πιέσεις, σκοπιµότητες και συναλλαγές, µέσω
προσώπων, θεσµών και εξουσιών, που κρίνουν και αποφασίζουν
για όλα χωρίς να κρίνονται και να λογοδοτούνε; 

Θα αναδείξουµε ότι οι βουλευτικές αποζηµιώσεις, µαζί µε τη
χορηγία του Προέδρου της Δηµοκρατίας, είναι µόλις κάτι λίγα
χιλιοστά των συνολικών δαπανών του κράτους; Σύµφωνα µε τον
απολογισµό του προϋπολογισµού του 2013 που συζητήσαµε
πριν λίγες µέρες εδώ στη Βουλή κι έτυχε να είµαι πάλι εγώ ειση-
γητής, αυτή η δαπάνη είναι µόλις το 0,023% ή 23 χιλιοστά των
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συνολικών δαπανών του κράτους µας. Αυτό το ύψος των δαπα-
νών είναι µικρότερο από πολλές χώρες, που έχουν τουλάχιστον
µία ικανοποιητική δηµοκρατία και το ίδιο βιοτικό επίπεδο µε εµάς. 

Πώς θα αποδείξουµε ότι τα λεγόµενα «προνόµια» είναι απα-
ραίτητα εργαλεία και µέσα για τη στοιχειώδη ανταπόκριση του
Βουλευτή στα καθήκοντά του, ιδιαίτερα των Βουλευτών της πε-
ριφέρειας, δεν του προσπορίζουν κανένα πρόσθετο πραγµατικό
εισόδηµα και πώς η κατάργησή του και αν δεν αντικατασταθεί
µε άλλες διαδικασίες στην άσκηση των καθηκόντων τους και
άλλα αποτελεσµατικότερα µέσα θα οδηγήσει άµεσα στη Βουλή
των πραγµατικών προνοµιούχων και διαµεσολαβητών του συστή-
µατος; 

Έχει καµµία αξία να θυµίσουµε ότι έχουµε αποποιηθεί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, µε τη βούλησή µας και µε υπογραφή µας,
το δικαίωµα προσφυγής στα αρµόδια δικαστήρια µε βάση δικές
τους αποφάσεις για ζητήµατα αποδοχών ή δεν έχει πλέον καµµία
αξία σε αυτό το κλίµα αντικοινοβουλευτισµού να το συζητάµε;

Θα εξακολουθήσουν εντέλει να είναι οι περικοπές των δαπα-
νών της Βουλής και οι µειώσεις των βουλευτικών αποζηµιώσεων,
αποτέλεσµα του χυδαίου αντικοινοβουλευτισµού και πολιτικός
αντιπερισπασµός της Κυβέρνησης απέναντι στη λαϊκή οργή των
εξαπατηµένων ψηφοφόρων ή θα ενταχθεί σε ένα ολοκληρωµένο
πλαίσιο αναβάθµισης του κοινοβουλευτικού έργου και υποστή-
ριξης της δουλειάς του Βουλευτή;

Θα µπορούσα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προσθέσω και
άλλα κρίσιµα θέµατα για τα οποία αρκετοί πολίτες απαιτούν
απαντήσεις και λύσεις για να ξαναπιστέψουν στη δηµοκρατία.
Δεν φιλοδοξώ να τα θέσω όλα, πολύ δε περισσότερο δεν φιλο-
δοξώ να απαντήσω µόνος µου.

Με αυτές τις σκέψεις που κατέθεσα, για να µην είναι, όπως
είπα εισαγωγικά, µια απλή διεκπεραιωτική διαδικασία η σηµερινή
συζήτηση, ψηφίζω εκ µέρους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ τον προϋπολογισµό δαπανών της Βουλής του
οικονοµικού έτους 2016 και τον απολογισµό του 2014. 

Περιµένω και περιµένουµε όλοι τις πρωτοβουλίες κυρίως από
τη µεριά της Πλειοψηφίας και του Προεδρείου. 

Εµείς έχουµε ήδη πάρει αρκετές σε αυτήν την κατεύθυνση και
θα συνεχίσουµε, ώστε να είµαστε -και θα είµαστε- έτοιµοι να συµ-
βάλουµε δηµιουργικά σε αυτήν τη συζήτηση και στη λήψη των
απαραίτητων αποφάσεων, καθώς η ενίσχυση του κύρους της
αξιοπιστίας και της αποτελεσµατικότητας των δηµοκρατικών θε-
σµών δεν αποτελεί µόνο συνταγµατική µας υποχρέωση και εν-
τολή της παρακαταθήκης των δηµοκρατικών αγώνων του λαού
µας, αλλά και µέσο για την ενότητα, την εθνική συνεννόηση και
την κοινωνική συναίνεση, που είναι οι απαραίτητες προϋποθέσεις
για να βγει η χώρα µας από την κρίση µε τον λαό ζωντανό και
ενωµένο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ιωάννη Κουτσούκο ειδικό αγορητή της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Γιώργος Λαµπρούλης για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι φανερό και κατανοητό παράλληλα πως ο προϋπολογι-
σµός της Βουλής για το 2016, αποτελεί αναπόσπαστο τµήµα του
κρατικού προϋπολογισµού. Είναι, δηλαδή, προσαρµοσµένος στο
πλαίσιο της ασκούµενης οικονοµικής πολιτικής και υλοποίησης
των στόχων του µεσοπρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονοµικής στρα-
τηγικής, που οι προηγούµενες αλλά και η σηµερινή Κυβέρνηση
υλοποιούν. Πρόκειται για µια πολιτική που φορτώνει τα βάρη της
καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης στις πλάτες της εργατικής
τάξης, των λαϊκών στρωµάτων, παρέχοντας απλόχερα όλο και
περισσότερο προκλητικά προνόµια, κίνητρα, φοροαπαλλαγές,
φοροελαφρύνσεις και ζεστό χρήµα στους µεγάλους επιχειρηµα-
τικούς οµίλους, στις τράπεζες, στους βιοµήχανους και τους εφο-
πλιστές, προκειµένου να διασφαλιστεί η κερδοφορία τους όχι
µόνο την περίοδο της κρίσης αλλά και στην περίοδο της όποιας

καπιταλιστικής ανάκαµψης. Και αυτή ακριβώς η αντιλαϊκή πολι-
τική περνάει µέσα από το νοµοθετικό έργο της Βουλής ενάντια
στα συµφέροντα της πλειοψηφίας του λαού µας, µε αποτέλεσµα
τη συνεχή συρρίκνωση κατακτήσεων, δικαιωµάτων αλλά και της
δραστικής µείωσης του εισοδήµατος των εργαζοµένων. 

Θεωρούµε πως θα πρέπει να υπάρχει λογική µείωσης των δα-
πανών της Βουλής όπου υπάρχει περιθώριο. Και υπάρχει τέτοιο.
Έτσι ο προϋπολογισµός της Βουλής για το 2016 εµφανίζεται µει-
ωµένος σε σχέση µε το 2015 και αυτό οφείλεται κατά µεγάλο
βαθµό στις µειώσεις της βουλευτικής αποζηµίωσης όπως και πα-
ροχών, γεγονός που µας βρίσκει σύµφωνους, εξάλλου τοποθε-
τηθήκαµε και µε αυτόν τον τρόπο στην επιτροπή.

Οφείλουµε, όµως, να σηµειώσουµε, πως το Κοµµουνιστικό
Κόµµα πολύ πριν το ξέσπασµα της κρίσης είχε προτείνει µία
σειρά από µέτρα, χρόνια πριν είχε καταθέσει συγκεκριµένες προ-
τάσεις και σε ό,τι αφορά τη δραστική µείωση των βουλευτικών
αποζηµιώσεων ή, αν θέλετε, την κατάργηση των αµοιβών των
Βουλευτών για τη συµµετοχή τους σε συνεδριάσεις των επιτρο-
πών, µιλήσαµε πρώτοι για κατάργηση της βουλευτικής σύνταξης
αλλά και άλλες προτάσεις που δεν είναι και της παρούσης. 

Παράλληλα, πολλές φορές έχουµε τοποθετηθεί αναλυτικά για
τη συνολική θέση του κόµµατός µας σε ό,τι αφορά την αιρετό-
τητα, για τον τρόπο εκλογής, την ανακλητότητα των Βουλευτών
αλλά και άλλων αιρετών το οποίο βεβαίως αφορά και το τονί-
ζουµε σε µια άλλη εξουσία εργατική, λαϊκή για την οποία αγωνι-
ζόµαστε.

Θεωρούµε, όπως αποτυπώνεται και στον προϋπολογισµό, πως
υπάρχουν κονδύλια και δαπάνες που κρίνονται και είναι απαραί-
τητες για επισκευές, συντηρήσεις ή άλλες υποδοµές για το απο-
θεµατικό και άλλα. 

Κατά τη γνώµη µας, αποτελεί –και το τονίσαµε και στην επι-
τροπή αυτό- σηµαντικό ζήτηµα –το τονίζουµε, ιδιαίτερα, αν θέ-
λετε- και αφορά τις εργασιακές σχέσεις των εργαζοµένων όλων
των τοµέων και ιδιαίτερα όσων εργάζονται µε ελαστικές σχέσεις
εργασίας είτε ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου, µπλοκάκια
κ.λπ., όπως και εργαζοµένων σε τοµείς υπηρεσιών της Βουλής,
όπου υπάρχουν εργολαβίες. Και είναι γνωστό ότι πολλές φορές
στους συγκεκριµένους τοµείς, οι εργαζόµενοι δεν πληρώνονται
κανονικά, ή υπάρχουν προβλήµατα µε τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές.

Θεωρούµε πως και στη Βουλή, όπως εξάλλου διεκδικούµε ως
κόµµα σε όλους τους τοµείς των υπηρεσιών, οι εργαζόµενοι θα
πρέπει να έχουν σταθερή µόνιµη εργασία µε κατοχυρωµένα
ασφαλιστικά και µισθολογικά δικαιώµατα. Παράλληλα, θεωρούµε
πως οι Υπηρεσίες της Βουλής πρέπει να ελέγχουν συστηµατικά,
ώστε και οι εργαζόµενοι αυτοί να µη γίνονται αντικείµενο σκλη-
ρότερης, ή αν θέλετε, και αισχρής εκµετάλλευσης από εργολά-
βους.

Με βάση τα ανωτέρω, κύριε Πρόεδρε, ψηφίζουµε «παρών»
στον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γεώργιο Λαµπρούλη, ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Θεοχάρης Θεοχάρης, ειδικός αγορη-
τής από το Ποτάµι για δεκαπέντε λεπτά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός της Βουλής
που συζητάµε, είναι ένας προϋπολογισµός που λαµβάνει υπ’ όψιν
του την πραγµατικότητα που βιώνει όλη η χώρα. Έχει µία µείωση
2,9%, κάτι παραπάνω από 3 εκατοµµύρια, µείωση η οποία προ-
έρχεται, κυρίως και βασικά, από τη µείωση των αποζηµιώσεων
του βασικού µισθού των Βουλευτών, κατά 38% από την αντί-
στοιχη των δικαστικών.

Είναι σωστό, πρέπει να γίνει, όπως είναι σωστό να φορολογη-
θούν οι Βουλευτές, όπως φορολογούνται όλοι οι Έλληνες πολί-
τες. Δεν πρέπει να έχουµε καµµία εξαίρεση κι έχουµε ένα
φορολογικό σύστηµα µε πολλές εξαιρέσεις και υψηλούς συντε-
λεστές. Πρέπει να πλατύνει το φορολογικό µας σύστηµα, να δι-
ευρυνθεί  η φορολογική βάση, να κοπούν όλες οι εξαιρέσεις και
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µέσα και σε αυτές και οι εξαιρέσεις από τη φορολόγηση -αν
υπάρχουν- των Βουλευτών και άλλων κοινωνικών οµάδων και να
µειωθούν οι συνολικοί φορολογικοί συντελεστές. Το επικροτούµε
για λόγους δηµοσιονοµικούς, κυρίως όµως, το επικροτούµε για
λόγους δικαιοσύνης.

Είπαν και άλλοι συνάδελφοι ότι υπάρχει ένας κίνδυνος. Η µεί-
ωση αυτή είναι σηµαντική και οριακά ένας νέος Βουλευτής,
χωρίς άλλους πόρους, µπορεί να επιτελέσει αξιοπρεπώς τη δου-
λειά του.

Συνεπώς, πρέπει να προσέξουµε, εάν δεν θέλουµε να φτά-
σουµε σε επικίνδυνα σηµεία για την κοινοβουλευτική δηµοκρα-
τία, προτού προχωρήσουµε σε περαιτέρω µειώσεις.

Στην πραγµατικότητα, όµως, ο λαϊκισµός ο οποίος µας οδηγεί
στην απαξίωση της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας, είναι ένας
λαϊκισµός ο οποίος έρχεται επειδή και εµείς οι ίδιοι µε τα ψέµατα
που λέµε και λέγαµε στον ελληνικό λαό, βοηθάµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, βάλατε τον κόσµο
να ψηφίσει «όχι» και του σερβίρατε «ναι» την επόµενη εβδοµάδα.
Κάνετε όλα όσα κατακρίνατε και λέγατε καταστροφικά για τη δη-
µοκρατία. Δεν κατακρίνατε απλώς κάποια λάθη των προηγούµε-
νων κυβερνήσεων, λέγατε ότι ήταν πραξικοπήµατα κατά της
δηµοκρατίας και τα κάνετε στη νιοστή. Οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις νοµοθέτησαν 20% µε κατεπείγουσες διαδικασίες -άλλο
ένα κατεπείγον- 70% νοµοθετείτε εσείς µε κατεπείγουσες διαδι-
κασίες.

Εάν θέλουµε να θέσουµε σε σωστή βάση τη σχέση της κοινο-
βουλευτικής δηµοκρατίας µε τους πολίτες, τη σχέση του πολιτι-
κού συστήµατος µε τους πολίτες, πρέπει επιτέλους να ξεκινή-
σουµε ένα βαθύ σχέδιο ανασυγκρότησης της χώρας. Πρέπει να
ασχοληθούµε µε τη συνταγµατική Αναθεώρηση, ώστε να µην
υπάρχει ο εναγκαλισµός µεταξύ εκτελεστικής και νοµοθετικής
εξουσίας, όπως είναι στο σηµερινό µας Σύνταγµα, να µην υπάρ-
χει εξάρτηση της δικαστικής εξουσίας από την εκτελεστική.

Όλες αυτές οι αλλαγές, όπως και ο νόµος περί ευθύνης
Υπουργών, θα εµπεδώσουν τη σχέση και την αίσθηση του πολίτη
και την εµπιστοσύνη προς το κοινοβουλευτικό σύστηµα. Αυτό
είναι το ζητούµενο σήµερα. Η εµπιστοσύνη είναι που λείπει από
την κοινωνία και η εµπιστοσύνη είναι άλλη λέξη για την κοινωνία.

Πρέπει να ισχυροποιήσουµε τους θεσµούς στη χώρα µας. Στη
δικαιοσύνη πρέπει να εκσυγχρονιστούν οι κώδικες από επιτροπές
εµπειρογνωµόνων, επαϊόντων, δικαστών, δικηγόρων. Χρειάζεται η
ενίσχυση µε εξωδικαστικούς και διοικητικούς υπαλλήλους στους
δικαστές. Έχουµε πολλούς δικαστές και λίγο προσωπικό που τους
βοηθάει. Ασχολούνται µε τετριµµένα οι δικαστές µας και δεν έχουν
το χρόνο µε νηφαλιότητα και ηρεµία να ασχολούνται µε τις υπο-
θέσεις. Πρέπει να απελευθερωθούν από αυτά. Χρειάζεται η τεχνο-
λογική αναβάθµιση των δικαστηρίων, επίσης. 

Πρέπει, λοιπόν, να εξαλείψουµε για παράδειγµα, το χρόνο µε-
ταξύ απόφασης και καθαρογραφής. Τι πάει να πει καθαρογραφή;
Την επόµενη µέρα πρέπει η απόφαση να είναι δεδοµένη σε
όλους. Πρέπει να έχουµε απόλυτη προσήλωση στη χειραφέτηση
και τον επαγγελµατισµό της δηµόσιας διοίκησης. 

Το να βγάλουµε τα κόµµατα µέσα από το δηµόσιο, είναι βασική
παράµετρος για τα ανακτήσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών.
Όταν τα κόµµατα προωθούν την αναξιοκρατία, καταρρακώνουν
το ηθικό των δηµοσίων υπαλλήλων και δεν έχουνε καµµία εµπι-
στοσύνη οι πολίτες προς τη δηµόσια διοίκηση. Έτσι καταλή-
γουµε να µη µας εµπιστεύονται οι πολίτες. 

Πρέπει να ισχυροποιηθούν οι δράσεις κατά της διαφθοράς, να
προστατευθούν καλύτερα οι µάρτυρες του δηµοσίου συµφέρον-
τος, οι whistleblowers. Πρέπει να προστατευθούν αυτοί οι οποίοι
καταγγέλλουν και βοηθάνε στην εξάρθρωση κυκλωµάτων. Υλο-
ποιούνται; Υπάρχουν νόµοι, οι οποίοι λένε ότι καλύπτονται από
φορολογική ασυλία για τη χρονιά την οποία καταγγέλλουν ότι
ένας ελεγκτής, για παράδειγµα, τους ζητάει µίζα, τους ζητάει
«φακελάκι» να αφήσει τον έλεγχο να περάσει. Έχει προστατευθεί
έστω κι ένας από αυτόν το νόµο; Πρέπει, να προστατευθούν οι
συµπολίτες µας. 

Εάν δεν ασχοληθούµε µε αυτά, πριν ακόµη ασχοληθούµε µε
τα µεγάλα προβλήµατα της χώρας, πριν ακόµη προχωρήσουµε
στη γραφειοκρατία, στην προσέλκυση των επενδύσεων, στον

εξορθολογισµό των δηµοσίων οικονοµικών, του φορολογικού συ-
στήµατος, στο να έχουµε επιτέλους ένα δίκαιο ασφαλιστικό σύ-
στηµα χωρίς παραθυράκια και εξαιρέσεις. Όχι οι ΔΕΚΟ έξω ή το
συνταξιοδοτικό της Τραπέζης της Ελλάδος απ’ έξω, πάντα σε
εξαιρέσεις. Όχι κοψίµατα στις συντάξεις του 2010. 

Ξέρετε ότι αυτήν τη στιγµή ακόµη, οι νόµοι που περνάνε κό-
βουν στις ονοµαστικές συντάξεις του 2010 για να κρύβουµε το
ποσοστό; Γιατί κάποιος που έπαιρνε 1.500 ευρώ το 2010 και του
λες «Σου κόβω 10%, 150 ευρώ», τώρα µπορεί να παίρνει 1.000
και τα 150 ευρώ στα 1.000 είναι 15%. Αφήστε που αυτός που
παίρνει 1.000 ευρώ του κόβουµε κι έτσι αυτός τώρα µπορεί να
πάει και πιο χαµηλά από κάποιον που ξεκίνησε το 2010 µε 1.000
ευρώ. Αυτές οι αδικίες πρέπει να αρθούν επιτέλους. Μόνο έτσι
θα ανακτήσουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών, για να ξεφύ-
γουµε από αυτό το φαύλο κύκλο ανυποληψίας του πολιτικού συ-
στήµατος.

Πρέπει, λοιπόν, για να κλείσω, να γίνουν όλα αυτά. Πρέπει να
µειωθούν τα κόστη της Βουλής, πρέπει να εξορθολογιστούν,
πρέπει να µειωθούν κατά το δυνατόν και µε το πνεύµα δικαιοσύ-
νης και συµµετοχής στα δεινά και τα βάρη που περνάει ο ελλη-
νικός λαός και οι µισθοί των Βουλευτών αλλά πρέπει και να
ανακτήσει την αξιοπιστία του το πολιτικό σύστηµα. 

Αφού πω φυσικά ότι θα ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό και τον
απολογισµό, κλείνω µε µια περισσότερο τεχνικού ύφους παρα-
τήρηση σε σχέση µε τον προϋπολογισµό.

Είπα τα περισσότερα κατά τη διάρκεια της επιτροπής και χα-
ρακτηρίστηκα και «ΣΔΟΕ» από τον κ. Αθανασίου, τον καλό συνά-
δελφο. 

Θα πω, όµως, ένα ακόµα: Νοµίζω ότι ο απολογισµός θα πρέ-
πει, κύριε Πρόεδρε, να έχει και µια περιγραφή µακροχρόνιων
προγραµµάτων, όπως και αυτό το πολύ καλό πρόγραµµα για την
αποκατάσταση των κτηρίων µε µία στοχοθεσία πενταετίας, εξα-
ετίας, ανάλογα µε το πόσο µεγάλο είναι το πρόγραµµα, µε ένα
στόχο, να µειωθούν ενδεχοµένως τα µισθώµατα –ή µε όποιους
άλλους στόχους βάζουµε- ώστε να δεσµεύεται και ο επόµενος
Πρόεδρος, να µπορεί ενδεχοµένως να κάνει κάποιες προσαρµο-
γές αλλά να δεσµεύεται και να καταλαβαίνει την πολυετή φύση
και το πολυετές χρονοδιάγραµµα κάποιων τέτοιων προγραµµά-
των τα οποία έχουν µεγάλη σηµασία για τη Βουλή και προφανώς
αποφασίζεται ότι πρέπει να ξεκινήσουν. 

Με αυτόν τον τρόπο νοµίζω ότι θα δέσουν καλύτερα και οι
προϋπολογισµοί µεταξύ τους µέσα στις χρονιές και το συνολικό
αποτέλεσµα θα είναι πολύ καλύτερο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Θεοχάρη Θεοχάρη, ειδικό αγορητή από το Ποτάµι. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Ανεξάρτητους Έλ-

ληνες κ. Δηµήτρης Καµµένος. 
Ορίστε, κύριε Καµµένο, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως

νέος Βουλευτής, έχοντας την τύχη να συµµετέχω στα κοινά το
τελευταίο οκτάµηνο, εννεάµηνο –αν θέλετε- έχω να κάνω ορισµέ-
νες παρατηρήσεις, διότι άπτεται και της ειδικότητός µου ως οι-
κονοµολόγου η κατάρτιση ισολογισµών αλλά και ο έλεγχος
απολογισµών. 

Κατ’ αρχάς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, στην εισήγησή µας κά-
νουµε σαφές ότι ψηφίζουµε τον απολογισµό του 2014 και υπερ-
ψηφίζουµε τον προϋπολογισµό για το 2016. 

Τα νούµερα λένε την αλήθεια. Πολλές φορές, όµως, τα νού-
µερα δεν λένε την αλήθεια. Θα κάνω µόνο κάποιες παρατηρή-
σεις. Θα είµαι εξαιρετικά σύντοµος. 

Το ότι κόβονται κάποια έξοδα, όπως είπαν και άλλοι συνάδελ-
φοι, κατά 67% ή κοντά στο 70% από τις αποζηµιώσεις των Βου-
λευτών είναι κάτι θετικό. Θα πρέπει, όµως, όταν βλέπουµε όλους
τους κωδικούς, να βλέπουµε και πού αλλού κόβουµε. Θα πρέπει
να το δούµε κωδικό µε κωδικό. 

Προσωπικά, χωρίς να διαφοροποιώ τη συνολική ψήφο του
απολογισµού του 2014, θα διαφωνούσα µε την κατά 235.000
ευρώ µείωση για την οργάνωση συνεδρίων και πολιτιστικών εκ-
δηλώσεων. Πριν λίγο χειροκροτήσαµε παιδιά που ήταν και συµ-
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µετείχαν στη Βουλή για το καλοκαιρινό Εργαστήρι Δηµοκρατίας.
Δηλαδή κόβουµε έξοδα από την ενηµέρωση των νέων, από το
Εργαστήρι της Δηµοκρατίας. Γιατί; 

Συγχρόνως, υπάρχει ο κωδικός ΚΑ 1400 «Προµήθεια ειδών
υπόδησης». Παρακαλώ, διαβάστε όλοι. Μην περιµένετε από τους
εισηγητές. Είναι σε απλά ελληνικά γραµµένα. Το λέω πάντα και
το έλεγα ανέκαθεν και στη δουλειά µου. Διαβάστε και ελέγξτε!
Λέει: «Προµήθεια ειδών διατροφής, ιµατισµού, υπόδησης, εξάρ-
τησης» -λες και πάµε στο στρατό- «εστίασης, κατασκήνωσης και
άθλησης». Όλα αυτά είναι 40.000 ευρώ συν 5.000 ευρώ για υπό-
δηση. Αυτός ο κωδικός για εµένα θα πρέπει –µε συγχωρείτε
πολύ- να καταργηθεί. Τα 40.000 ευρώ, θα πρέπει να τα βάλουµε
στα παιδιά που πρέπει να έρθουν στη Βουλή, να µάθουν για τη
δηµοκρατία µας. 

Ελπίζω να συµφωνείτε και το λέω και στον Πρόεδρο που είναι
παρών. 

Προµήθειες καυσίµων. Με ποιον κάνουµε τη σύµβαση για την
προµήθεια των καυσίµων; Τι τιµολόγιο παίρνουµε; Παίρνουµε
από τα ΕΛΠΕ; Παίρνουµε ένα προνοµιακό τιµολόγιο; Ελέγχει κά-
ποιος αν παίρνουµε τη λιανική από ένα πρατήριο της γωνίας ή
από ένα βυτιοφόρο; 

Γνωρίζω πολύ καλά –και το έµαθα ως Βουλευτής- για παρά-
δειγµα, ότι τα Σώµατα Ασφαλείας, βάζουν βενζίνη µε ειδικό προ-
νοµιακό τιµολόγιο –και έτσι πρέπει, δεν το συζητώ καν- σε ένα
βενζινάδικο στη Συγγρού και σε ένα άλλο στον Καρέα. Η Βουλή
από πού προµηθεύεται το πετρέλαιο; Γιατί έχω, ας πούµε, προ-
µήθεια καυσίµων-λιπαντικών που φθάνει πάνω από 300.000 ευρώ
τον χρόνο; Ελέγχουµε πού πηγαίνουν; Θα ήθελα να το ελέγ-
ξουµε. 

Το ψηφίζουµε αλλά θα ήθελα να είµαστε συµµέτοχοι όλοι στο
πώς καταρτίζουµε–αν θέλετε- έναν προϋπολογισµό –και θα
ήθελα να κάνω πρόταση και στον Πρόεδρο αλλά και σε όλους
τους συναδέλφους- διότι όταν κάποιος ανοίξει το βιβλίο και το
διαβάσει, θα έχει αρκετές απορίες. 

Όσον αφορά τις λοιπές αµοιβές (Κωδικός 899), είναι αυξηµέ-
νες κατά 342.000 ευρώ. Λέει ότι η πίστωση εγγράφεται κυρίως
για την κάλυψη του κόστους λειτουργίας του τηλεοπτικού σταθ-
µού, τη µίσθωση τηλεοπτικού προγράµµατος, τον υποτιτλισµό,
τη µεταγλώττιση, καθώς και το κόστος παραγωγών. Δηλαδή, το
κόστος ήταν 836.000 ευρώ και γίνεται 1.178.000 ευρώ για τον τη-
λεοπτικό σταθµό της Βουλής, για τον οποίο όλοι είχαµε κάνει την
κριτική µας το τελευταίο επτάµηνο και εγώ –αν θέλετε- ως νέος
Βουλευτής. Όµως, η δηµοκρατία µάς δίνει το δικαίωµα, την ευ-
χέρεια αλλά και την υποχρέωση να κάνουµε κριτική σε οτιδήποτε
ψηφίζουµε σε αυτό το Κοινοβούλιο. 

Θα ήθελα κάποια στιγµή να δούµε το κοστολόγιο του σταθµού
της Βουλής, ο οποίος έχει ξεχωριστό κόστος, όπως λέµε στα οι-
κονοµικά. Να δούµε τι έσοδα έχει, τι έξοδα έχει, ποια είναι τα
έσοδα των διαφηµίσεων, γιατί αυξάνεται κατά 342.000 ευρώ το
κόστος λειτουργίας του; 

Θα συµφωνήσω µε πολλούς συναδέλφους ότι υπάρχει ένας
άκρατος λαϊκισµός, τον οποίο τον έζησα στο πετσί µου στην προ-
σωπική µου υπόθεση. Αλλά και µετά την προσωπική µου υπό-
θεση, αν θέλετε, βλέπω ότι ο κόσµος, επειδή λαϊκίζουν και πολλοί
συνάδελφοι µαζί µε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης –και θα έλθω
σε αυτό το κοµµάτι για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης- µε έκαναν
να νοµίζω ότι δεν µπήκα στη Βουλή των Ελλήνων αλλά ότι µπήκα
στη Βουλή των Λόρδων! Δεν είναι εδώ η Βουλή των Λόρδων! Δεν
είµαστε λόρδοι! 

Θα διαφωνήσω µε κάποιους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, οι
οποίοι λένε ότι «ο Πρωθυπουργός έχει λεφτά, ας φορολογηθεί
και ας πάει το παιδί του στο ιδιωτικό νηπιαγωγείο», όπως επίσης
και µε άλλους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ οι οποίοι είπαν ότι «δεν
αφορά εµάς η φορολογία στο συγκεκριµένο ποσό, διότι εµείς
στον ΣΥΡΙΖΑ δεν έχουµε λεφτά στην τράπεζα». Οι συγκεκριµένοι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και όλοι εµείς πλέον έχουµε κάποια λεφτά
στην τράπεζα, διότι µας πληρώνει ο ελληνικός λαός και αυτό
πρέπει να γίνεται και όλοι έχουµε συνηγορήσει σε αυτό.

Η ενότητα και η συνοχή του ελληνικού λαού σε όλα τα επί-
πεδα, επαφίεται σε εµάς τους Βουλευτές και στο Προεδρείο της
Βουλής. Πρέπει να δίνουµε το καλό παράδειγµα. Συµφωνώ και

όπως το είπε και ο Πρόεδρος. Και εµείς ήµασταν που κάναµε και
την εισήγηση, αν θέλετε, για τη µείωση κατά 10% της βουλευτι-
κής αποζηµίωσης. 

Θα πρέπει να εξορθολογιστούν πάρα πολλές άλλες δαπάνες.
Εδώ όµως θέλω να πω ότι δεν υπάρχει ενότητα και συνοχή στην
κοινωνία, αν οι ίδιοι οι Βουλευτές και σε συνέργεια λαϊκίστικη –
και είµαι σαφής, δεν κρύβοµαι πίσω από τα λόγια µου- για κα-
θαρά ψηφοθηρικούς λόγους λαϊκίζουν σε ένα κανάλι. Σε αυτό το
κανάλι ο τάδε και δείνα δηµοσιογράφος –και ανοίγω την παρέν-
θεση που είχα κάνει και µε την εισήγησή µου πριν από δέκα ηµέ-
ρες- ο οποίος δεν είχε ποτέ δηµοσιευµένο «πόθεν έσχες», ο
οποίος µπορεί να παίρνει δεκαπλάσια χρήµατα από όσα παίρ-
νουµε εµείς καθαρά ή κάτω από το τραπέζι, µε ή χωρίς δελτίο
παροχής υπηρεσιών, µπορεί να χρεώνει όχηµα-εταιρεία offshore,
SPV, στην Κύπρο, στη Βουλγαρία και να χρεώνει το σταθµό του
και να φορολογείται σε ένα ειδικό φορολογικό καθεστώς καλύ-
τερο από των υπολοίπων Ελλήνων. Και µιλάµε για συνανθρώ-
πους τους οποίους υποτίθεται ότι εκπροσωπεί και για τους
οποίους υποτίθεται ότι ασκεί τον έλεγχο στην κοινοβουλευτική
ζωή. Εάν δεν ξεκαθαρίσει το τοπίο στις άδειες των σταθµών και
στα δηµοσιευµένα «πόθεν έσχες» δηµοσιογράφων, δεν θα µπο-
ρέσουµε ποτέ να ξεφύγουµε από το λαϊκισµό και πολλών εξ ηµών
των τριακοσίων οι οποίοι λαϊκίζουν για προσωπικούς λόγους, θέ-
λοντας να κάνουν τους καλούς στα κανάλια και τους καλούς
στους ψηφοφόρους και δεν καταλαβαίνουν τον κίνδυνο στον
οποίο µπαίνουµε όλοι.

Σε αυτόν το ναό της δηµοκρατίας πρέπει να είµαστε όλοι υπε-
ρήφανοι και να συγκινούµαστε όποτε µπαίνουµε εδώ µέσα, γιατί
υπηρετούµε ένα σκοπό και ένα λειτούργηµα και θα πρέπει έξω να
βγαίνουµε περήφανοι και να περπατάµε στο πεζοδρόµιο. Δεν θα
πρέπει να βγαίνουµε έξω και να αισθανόµαστε ένοχοι. Να αισθα-
νόµαστε ένοχοι για ποιον λόγο; Που παίρνουµε, για παράδειγµα,
λιγότερα ή έχουµε περισσότερες ενοχές ή περισσότερους κινδύ-
νους για την προσωπική µας ζωή, τη ζωή της οικογένειάς µας, των
παιδιών µας, της γυναίκας µας, του πατέρα µας και των συγγενών
µας επειδή γίναµε Βουλευτές;

Ποιος δίνει το δικαίωµα σε συναδέλφους αλλά και σε δηµο-
σιογράφους, να λαϊκίζουν σε βάρος µας για τις δήθεν απολαβές
λόρδων. Έχω ακούσει για 10 και 15.000 ευρώ και δεν µπορούσα
να τους εξηγήσω ότι δεν είναι αυτό το ποσό και δεν είναι έτσι τα
πράγµατα.

Μακάρι να µας βάλουνε βιβλία εσόδων-εξόδων. Μίλησα µε
τον κ. Κουτσούκο. Συµφωνώ απόλυτα. Είναι κοινή λογική. Να
δούµε στη διακοµµατική το φορολογικό καθεστώς που θα διέπει
πλέον τη φορολογία των Ελλήνων Βουλευτών. Να είναι όλα ξε-
κάθαρα. 

Δεν θέλω, όµως, να πληρώνω εγώ τα παπούτσια κάποιου για
5 χιλιάρικα. Δεν θέλω να πληρώνω την εξάρτηση, γιατί δεν πάµε
σε κανέναν πόλεµο κανενός για άλλα 40 χιλιάρικα. Θα πρέπει να
κοπούν. Επίσης, όταν µειώνουµε τα έξοδα ενοικίων, όπως είπε
και ο Χάρης πριν, στην κατάρτιση του προϋπολογισµού θα πρέ-
πει να δούµε πώς θα εξορθολογίσουµε και θα κάνουµε, αν θέ-
λετε, πιο λογικά τα έξοδα, γιατί αυτά τα έξοδα είναι αυτά για τα
οποία θα ελεγχθούµε. Το εάν κόβουµε 2 ή 3 εκατοµµύρια το
χρόνο από τα 133 εκατοµµύρια είναι ένα πολύ σηµαντικό ποσό.
Εάν όµως κόβουµε µόνο από έναν κωδικό, για να λαϊκίσουµε -και
δίκαια, αν θέλετε, να κόψουµε τη βουλευτική αποζηµίωση- και
αφήνουµε τον κωδικό της δηµοκρατίας και της κλήσης των παι-
διών να µάθουν για τον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία
κατά 235 χιλιάδες και πληρώνουµε παπούτσια 5 χιλιάδες, είµα-
στε παράλογοι. Συγχωρήστε µου την ένταση, αλλά δεν θέλω να
θεωρούµαστε παράλογοι. 

Παρακαλώ, διαβάστε τους κωδικούς. Μπορούµε όλοι µαζί να
το διορθώσουµε. Και παρακαλώ να κοπούν τα παράλογα έξοδα. 

Θα ήθελα, επίσης, όλοι µαζί να ψηφίσουµε και κάποια στιγµή
να συνεννοηθούµε, για το πώς θα πρέπει και οι δηµοσιογράφοι
να έχουν δηµοσιευµένα «πόθεν έσχες» και δηµοσιευµένες συµ-
βάσεις έργου. Είµαι πολύ σαφής και ξέρω πάρα πολύ καλά για
ποιο λόγο µιλάω.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε και
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εµείς τον ειδικό αγορητή των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµήτρη
Καµµένο. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο
της Ένωσης Κεντρώων τον κ. Γεώργιο Καρρά, για δώδεκα λεπτά.
Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Βού-
τσης και µετά θα περάσουµε σε όσους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους θέλουν να τοποθετηθούν.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Μήπως θέλει να προηγηθεί
ο Πρόεδρος της Βουλής, κύριε Πρόεδρε;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, κύριε Καρρά,
έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.  

Διαβάζοντας τον απολογισµό και τον προϋπολογισµό, πρέπει
να πούµε το εξής: Διαπιστώνουµε θετικά βήµατα στην παρούσα
συγκυρία την οποία διανύουµε στην Ελλάδα. Είναι θετικό βήµα
η όποια προσπάθεια γίνεται για περιορισµό των εξόδων. Είναι
θετική η όποια προσπάθεια γίνεται για περαιτέρω εξορθολογι-
σµό των δαπανών. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι ο προϋπολογισµός της Βουλής, τον
οποίον βεβαίως θα υπερψηφίσουµε, όπως και τον απολογισµό,
θα έχρηζε λίγο περισσότερο λεπτοµερειακής ανάλυσης. 

Άκουσα τον κ. Καµµένο και πήγε το µυαλό µου στο εξής: Όλες
οι εταιρείες στην Ελλάδα, ακόµα και οι µικρότερες, υπόκεινται
σε λογιστικά πρότυπα. Ας κάτσουµε, λοιπόν, και στη Βουλή να
δούµε κάποια λογιστικά πρότυπα. Και δεν το λέω αυτό µε τη
µορφή της γραφειοκρατικής ενασχόλησης. Το λέω, γιατί αυτά
τα πρότυπα οδηγούν πολλές φορές στον εξορθολογισµό των δα-
πανών και στη δυνατότητα περιορισµού τους. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι και ο κύριος Πρόεδρος και το Προεδρείο
και οι παρατάξεις της Βουλής σιγά - σιγά θα πρέπει να µπουν
στη λογική αυτή. Δεν λέω ότι θα πρέπει να ακολουθήσουµε τα
πρότυπα που ακολουθούνται στον εµπορικό τοµέα. Η ίδια, όµως,
η Βουλή µπορεί να κάνει την κατάταξή της, να δηµιουργήσει
εσωτερικά πρότυπα, ώστε να µπορεί και ο προϋπολογισµός και
ο απολογισµός να επιφέρουν την πραγµατική εξοικονόµηση δα-
πανών. 

Θα πω κάτι, ιστορικά, στο σηµείο αυτό. Μιλάµε για περικοπή
της βουλευτικής αποζηµίωσης. Η Ένωση Κεντρώων είναι δεδο-
µένο ότι και προεκλογικά είχε θέσει το θέµα του περιορισµού των
αµοιβών, των αποζηµιώσεων των αιρετών -όχι µόνο των Βουλευ-
τών, αλλά και των δηµάρχων και όλων όσων ασκούν δηµόσια
εξουσία- υπό την έννοια ότι θα πρέπει σιγά - σιγά να προχωρή-
σουµε στην αντιστάθµιση των δυνατοτήτων που παρέχουν οι οι-
κονοµικές συνθήκες των φορέων, οι οποίοι πληρώνουν. Οι
δήµαρχοι, φερ’ ειπείν, έχουν µια κλιµάκωση ανάλογα µε τον πλη-
θυσµό. Είναι σωστό. Θα µπορεί, όµως, να το ξανακοιτάξει κανείς. 

Στην περίπτωση, λοιπόν, του περιορισµού της βουλευτικής
αποζηµίωσης, πράγµατι και η Ένωση Κεντρώων το βλέπει θετικά
και το ακολουθεί. Μάλιστα, στο προεκλογικό µας πρόγραµµα εί-
χαµε µιλήσει για δραστικότερο περιορισµό. Το θυµόµαστε όλοι. 

Θα πω κάτι, όµως, για µια κακοδαιµονία. Θέλω να µου το επι-
τρέψετε, κύριε Πρόεδρε, έστω κι αν θεωρηθεί προς στιγµήν ότι
βγαίνω εκτός θέµατος. Πώς ξεκίνησε αυτός ο λαϊκισµός, αυτή η
κουβέντα που γίνεται για τους Βουλευτές, ότι παίρνουν πολλά
χρήµατα κι ότι δεν ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους; Ξε-
κίνησε το 2001 µε µια κακή συνταγµατική αναθεώρηση, όταν δη-
µιουργήθηκε το γνωστό µισθοδικείο για τους δικαστές. Πρέπει
να τα θυµόµαστε αυτά και να τα λέµε πολλές φορές. Το 2001,
λοιπόν, από το πουθενά, δηµιουργήθηκε το Δικαστήριο Αγωγών
Κακοδικίας, το οποίο αφορούσε την εκδίκαση αγωγών αποζηµιώ-
σεων κατά δικαστών. 

Τι έλεγε η Αναθεώρηση του Συντάγµατος το 2001; Ότι εκδικά-
ζονται και οι οικονοµικές διαφορές, οι µισθολογικές, των δικα-
στών από το Δικαστήριο Αγωγών Κακοδικίας. Καλώς το είπε;
Κακώς το είπε; 

Τι συνέβη τότε; Οι περισσότεροι εξ ηµών το γνωρίζουµε.
Έπαιρνε µια αύξηση ο Πρόεδρος της Επιτροπής Τηλεπικοινω-
νιών και Ταχυδροµείων –κι αυτό είναι κλασικό παράδειγµα- εκτός
νόµου, εκτός προβλέψεων, και έσπευδαν οι δικαστές οµαδόν,
έκαναν αγωγές στο µισθοδικείο και έπαιρναν την αύξηση. 

Πώς δικαιολογείτο αυτό; Με το ότι κάποιος έπαιρνε ανώτερο
µισθό απ’ αυτούς. Στη συνέχεια, όµως, συνέβαινε και το εξής:
Εφόσον η άλλη εξουσία είναι η νοµοθετική, έπρεπε να ακολου-
θήσουν οι Βουλευτές. Εκ των πραγµάτων δεν µπορούσαν να
έχουν µικρότερη αποζηµίωση απ’ αυτή των δικαστών. 

Εδώ είναι το ζήτηµα. Αντί να έρθουν και να δικάσουν οι κύριοι
και να αποφασίσουν και να πουν ότι είναι παράνοµες οι 10.000 ή
οι 15.000 ευρώ που έπαιρνε ο Πρόεδρος της επιτροπής και να
του κατεβάσουν το µισθό λόγω παρανόµων αυξήσεων, φτάσαµε
να δίνουµε αυξήσεις στους δικαστές, τελικά αυξήσεις στους
Βουλευτές και σήµερα τι λένε απ’ έξω; Απ’ έξω λένε ότι η κρίση
οφείλεται και στις δαπάνες που έκανε η Βουλή και στους Βου-
λευτές και χίλια δυο άλλα πράγµατα. 

Νοµίζω, λοιπόν, πως όταν µε το καλό έρθει η ώρα της συνταγ-
µατικής Αναθεώρησης, θα πρέπει η Βουλή να δει κι αυτά τα ζη-
τήµατα, διότι τελικά ανέθεσε την άσκηση πολιτικής –όχι
απονοµής δικαιοσύνης- µισθών και αποζηµιώσεων σε πρόσωπα
αναρµόδια. Βεβαίως, η όποια µείωση της αποζηµιώσεως των
Βουλευτών είναι στην παρούσα φάση αναγκαία. 

Θέλω, όµως, να πω κάτι: Όλοι στεκόµαστε στο περίφηµο Ζ’
Ψήφισµα του 1975. Και βλέπω –µε τη µικρή πείρα που έχω εντός
της Αιθούσης- ότι αυτό ακολουθείται δίκην Ευαγγελίου. 

Μήπως, κύριε Πρόεδρε, ήρθε η ώρα η Βουλή να καταργήσει
αυτό το Ζ’ Ψήφισµα του 1975 -η Βουλή έχει αυτή την εξουσία και
µε το Σύνταγµα και µε τον Κανονισµό- και να µπούµε σε σύγχρο-
νες διατάξεις και σύγχρονες ρυθµίσεις; 

Προσπάθησα χθες το βράδυ -και οµολογώ ότι δεν µπόρεσα-
να δω τι ισχύει απ’ αυτό το Ζ’ Ψήφισµα του 1975 και τι δεν ισχύει.
Τι είδα; Είδα ότι έρχεται σήµερα η πρόταση τροποποίησης και
λέει, «Καταργούµε το εδάφιο β’ του άρθρου 8». Οφείλω, όµως,
να πω ότι άρθρο 8 δεν συνήντησα σε ισχύι, σε καµµία τράπεζα
νοµικών πληροφοριών. Δεν έχει καµµιά σηµασία βέβαια αυτό. 

Πρέπει, όµως, να πούµε -γιατί πρέπει να γίνει η συζήτηση στην
Επιτροπή Οικονοµικών- πως αυτό το Ψήφισµα πρέπει να φύγει
από τη µέση. Πρέπει να έρθει κάτι σαφές, γιατί δηµιουργεί µια
ανασφάλεια και στην κοινωνία και στους Βουλευτές και δεν προ-
άγει το δηµοκρατικό «πιστεύω» και του ελληνικού λαού. 

Ακούγεται ένας έντονος λαϊκισµός, ότι εµείς είµαστε οι περι-
ούσιοι, είµαστε ίσως οι ευνοηµένοι. Θα σας πω, λοιπόν, ότι δεν
είµαστε τελικά. Για ποιο λόγο; Δεν έχουµε ένα σαφές φορολο-
γικό σύστηµα. 

Το 2008, αν δεν κάνω λάθος, ήρθε νεότερη συνταγµατική Ανα-
θεώρηση. Τι κάνει αυτή η συνταγµατική Αναθεώρηση; Λέει ότι
αίρεται το ασυµβίβαστο των έργων του Βουλευτή προς την
άσκηση άλλου επαγγέλµατος. Εκεί, λοιπόν, έρχεται η πλήρης
σύγχυση των πραγµάτων. 

Επειδή είµαι επαγγελµατίας δικηγόρος, οφείλω να το πω. Το
πώς θα φορολογηθώ σε σχέση µε τη βουλευτική αποζηµίωση και
σε σχέση µε τα έσοδα που είχα µέχρι τινός από το ελεύθερο
επάγγελµα που ασκώ, δεν το γνωρίζω. Είµαι Βουλευτής και δεν
γνωρίζω ποιο είναι το φορολογικό καθεστώς που µε διέπει, όσες
φορές κι αν προσπάθησα. 

Προτείνω, λοιπόν, σε επόµενες συζητήσεις στην επιτροπή να
τα δουν αυτά τα πράγµατα, διότι έτσι έρχεται και µια ανακούφιση
κι, αν θέλετε, φεύγουµε και από ζητήµατα λαϊκισµού. 

Ποιος πολίτης µπορεί να διαβάσει σήµερα το Ζ’ Ψήφισµα και
να κατανοήσει τι θέλει; Ξέρετε τι θα πει; Θα πει: «Τα έχουν κάνει
µεταξύ τους και µας τα κρύβουν για να υποστηρίζουν τα προνό-
µιά τους.». Σας οµολογώ ότι δεν µπόρεσα να καταλάβω τι ισχύει
και τι δεν ισχύει απ’ αυτό. 

Η χώρα σήµερα ταλανίζεται. Και ταλανίζεται κυρίως από τη δη-
µοσιονοµική κρίση και από τα ελλείµµατα. Θα πρέπει, λοιπόν, σε
κάθε προσπάθεια της Βουλής να είναι όλα κρυστάλλινα και δι-
αυγή για να µη µένει στον κόσµο η οποιαδήποτε υποψία, η οποι-
αδήποτε κακοβουλία και να µην το βλέπουν µε κακόβουλο τρόπο.
Δεν θα πρέπει να µένει τίποτα πέραν της διαφάνειας. Γιατί; Όπως
ορθά τονίστηκε, οι µόνοι για τους οποίους δηµοσιεύεται και
αναρτάται το «πόθεν έσχες» είναι οι Βουλευτές. Κυκλοφορεί παν-
τού. Δεν είδαµε άλλα «πόθεν έσχες» να κυκλοφορούν. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, για να µην σας ταλαιπωρήσω άλλο και σας
κουράσω, συνοψίζω: Ναι, είµαστε θετικοί. Υπερψηφίζουµε τον
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απολογισµό του 2014. Υπερψηφίζουµε τον προϋπολογισµό του
2016. Υπερψηφίζουµε και την περικοπή της βουλευτικής αποζη-
µίωσης, αλλά µε τη θέση πως όσα είπα στην οµιλία µου πρέπει
να αντιµετωπιστούν, θα πρέπει να γίνουν πολύ σύντοµα για να
µπορούµε να βγούµε σήµερα από αυτήν την Αίθουσα –είναι έξω
ο λαός και διαδηλώνει- µε ψηλά το κεφάλι.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γεώργιο Καρρά, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένωσης
Κεντρώων.

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Νικόλαος Βούτσης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, λυπάµαι για το γεγονός ότι λείπουν αρκετοί
από τους συναδέλφους, διότι µέσα από αυτήν τη συζήτηση θα
µπορούσαν να γνωρίσουν µερικά ή και αρκετά πράγµατα, έτσι
ώστε να µπορούν να αντεπεξέλθουν και να ενηµερώνουν αυθεν-
τικά τους πολίτες ή τα µέσα ενηµέρωσης, όταν τους ζητείται κάτι
τέτοιο και να µη δείχνουν σαν να µην ξέρουν.

Πάνω σε όλα όσα υπήρξαν ερωτήσεις ή απορίες, υπάρχουν
απαντήσεις. Εάν ήµασταν όλοι στην επιτροπή, θα µπορούσαµε
και εκεί να ρωτήσουµε. Έγινε µια πολύ καλή συνεδρίαση της Επι-
τροπής Οικονοµικών της Βουλής για τον προϋπολογισµό. Εκεί
θα είχαν απαντηθεί όλα. 

Η πρότασή µου είναι να κάνουµε περισσότερες συνεδριάσεις
αυτής της επιτροπής, να υπάρχει η δυνατότητα να έχουν πρό-
σβαση και να συµµετέχουν οι Βουλευτές µε πρωτοβουλίες -όπως
κατατέθηκε ως πρόταση- καθ’ όλη τη διάρκεια της κοστολόγη-
σης για συγκεκριµένες υπηρεσίες της Βουλής, το Ίδρυµα, το κα-
νάλι, τις διεθνείς σχέσεις κ.λπ.. Κι ακόµη, αν θέλουν, να είναι
παρόντες και να συµµετέχουν µέσω της επιτροπής στην κατάρ-
τιση του προϋπολογισµού.

Επιτρέψτε µου να πω πως είναι πολύ σωστή και η πρόταση του
κ. Θεοχάρη για έναν προγραµµατισµό του τι θα γίνει που δεν θα
αρκείται στον έναν χρόνο. Διότι πράγµατι είµαστε αναγκασµένοι
εδώ υπαινικτικά να αναφερόµαστε σε διαθέσεις επενδυτικών και
άλλων πρωτοβουλιών, που προφανώς εξικνούνται σε χρονικό
διάστηµα διετίας, τριετίας τουλάχιστον εν συνόλω ή και συµµε-
τοχής στα προγράµµατα του ΕΣΠΑ που είναι τετραετούς και πεν-
ταετούς διάρκειας, πράγµατα τα οποία θα έπρεπε µε έναν
σφαιρικό τρόπο να τα αναφέρουµε για να υπάρχει και µια συνέ-
χεια σε αυτήν τη συζήτηση, ανεξαρτήτως µερικές φορές και των
διαφορετικών περιόδων της Βουλής.

Πριν πάω σε κάποια γενικά θέµατα τα οποία θέλω να θέσω, να
δώσω τρεις διευκρινίσεις οι οποίες είναι σαφείς:

Όσον αφορά τον ΚΑ 0844 και τη µείωση των 140.000 ευρώ,
αυτό έχει να κάνει µε το ότι φέτος δεν πλήρωσε το Ίδρυµα την
πρωτοβουλία της Βουλής των Εφήβων, αλλά η Βουλή από τον
προϋπολογισµό της. Θα αφαιρεθεί, όµως, ισοπόσως, όπως εί-
παµε στην επιτροπή, από την επιχορήγηση που δίνεται στο
Ίδρυµα.

Το δεύτερο που ρωτήθηκε αφορά τον ΚΑ 1511 και τις 90.000
ευρώ. Θα ήθελα να αναφέρω ότι τα πετρέλαια και τα καύσιµα τα
παίρνει η Βουλή µε τον τρόπο που τα παίρνει και η ΕΛΑΣ, δηλαδή
όπως προηγούµενα µπήκε ως πρόταση.

Και τρίτον, υπάρχει υποχρέωση για τον ΚΑ 1470 –σε σχέση µε
αυτές τις 40.000- και αφορά εξήντα συγκεκριµένα άτοµα, κηπου-
ρούς, καθαρίστριες, επιµελητές, ειδικούς φρουρούς κ.λπ.. Είναι
η ετήσια βοήθεια σε σχέση µε αυτά που αναφέρονται και εδώ,
δηλαδή παπούτσια, γάντια κ.λπ., πράγµα το οποίο ισχύει σε όλες
τις υπηρεσίες που έχουν τέτοιες ανάγκες.

Πάω τώρα σε κάποια γενικά ζητήµατα, διότι νοµίζω ότι η συ-
ζήτηση είναι πάρα πολύ σοβαρή και πρέπει να αφήσει κάτι πίσω
της. Μας βλέπουν και δηµοσίως και οι δηµοσιογράφοι έχουν επι-
δείξει ένα θετικό, σηµαντικό ενδιαφέρον και τις προηγούµενες
µέρες για αυτήν τη συζήτηση και νοµίζω ότι θα πρέπει να την
τροφοδοτήσουµε µε τον πιο σωστό τρόπο.

Μία παρόµοια, πολύ σηµαντική συζήτηση είχε γίνει όταν συ-
ζητούσαµε για την κρατική επιχορήγηση των κοµµάτων πριν από
ένα έτος, αν θυµάµαι καλά. Πιστεύω πως κανείς σε αυτήν την Αί-
θουσα δεν θέλει να πάµε σε κόµµατα Α.Ε., ανώνυµες εταιρείες.

Δηλαδή, θα πρέπει να υποστηριχθούν όλες οι συνταγµατικές
πρόνοιες που υπάρχουν για τη στήριξη της Κοινοβουλευτικής
Δηµοκρατίας, των κοµµάτων, των Βουλευτών, έτσι ώστε να µπο-
ρούν να κάνουν τη δουλειά τους, που είναι πάρα πολύ σηµαν-
τική.

Σας το λέω, διότι η επιχορήγηση, παραδείγµατος χάριν, των
κοµµάτων -σωστά σηµειώνω- έχει κοπεί περί το 60%, ίσως και
παραπάνω. Και αυτό µεν -επειδή θέλω να είµαι ευθύς, ειλικρινής
και ανοικτός- για τα κόµµατα τα οποία δεν είχαν µπει στην κρίση
-για να χρησιµοποιήσω αυτήν την έκφραση που τη χρησιµοποι-
ούµε και για τα φυσικά πρόσωπα- µε χρέη ή µε υπερβολικά χρέη
σε σχέση µε την πραγµατική οικονοµική τους κατάσταση, είναι
κάτι το οποίο οδήγησε αυτά τα κόµµατα -και σωστά- στο να αν-
τιστοιχηθούν µε τη σηµερινή κατάσταση.

Δυο, όµως, τουλάχιστον κόµµατα τα οποία ήταν σε θέσεις δια-
χείρισης της κυβερνητικής εξουσίας µεταπολιτευτικά, τα έχει
οδηγήσει σε µια αποτελµάτωση και σε ένα πλήρες αδιέξοδο σε
σχέση µε τη διασφάλιση και τη ρύθµιση των οικονοµικών τους.
Είναι γνωστά αυτά τα κόµµατα. Αναφέροµαι στο ΠΑΣΟΚ και τη
Νέα Δηµοκρατία. Τα ίδια τα στελέχη αυτών των κοµµάτων έχουν
τοποθετηθεί πάνω σε αυτό το ζήτηµα. Είναι σωστό, πάντως,
τώρα ότι η επιχορήγηση είναι µικρή πλέον ή, εν πάση περιπτώσει,
είναι αυτή που αντιστοιχεί στην κρίση όπου και ο κόσµος παίρνει
ό,τι παίρνει.

Από την άλλη, έχει κλείσει το θέµα της σύνταξης των Βουλευ-
τών. Δεν υπάρχει πλέον για τους µετά το 2012. Όµως εδώ υπάρ-
χει µια αντίφαση, διότι, βεβαίως, ήρθη το ασυµβίβαστο, αλλά για
κάποιους που θα ήθελαν ή θα µπορούσαν ή θα ήθελε ο λαός να
είναι αρκετά χρόνια Βουλευτές και δεν είναι συνταξιούχοι ή κάτι
άλλο, είναι φανερό πως ύστερα έχουν ένα µείον στον τρόπο
ζωής τους. Και αυτά δεν θα πρέπει να τα αντιµετωπίζουµε αφ’
υψηλού και έξω από τα πράγµατα.

Εγώ από τις πρώτες συναντήσεις που έκανα ήταν µε τους κυ-
ρίους και τις κυρίες Βουλευτές -αρκετοί εξ αυτών είχαν και είκοσι
χρόνια σε αυτήν την Αίθουσα- που αποτελούν τον Σύνδεσµο των
Συνταξιούχων και οι οποίοι έχουν και διάφορες δραστηριότητες
γενικότερα µέσα στην κοινωνία και κατάλαβα πως είναι ένα δυ-
σχερέστατο ζήτηµα. Δεν είναι κάτι το οποίο µπορεί κανείς να το
περνάει, ας πούµε, σαν να µην συµβαίνει τίποτα. Και επαναλαµ-
βάνω πως το λέω µε την άνεση του ότι οι περισσότερο εξ ηµών
εδώ -και εγώ- είµαστε µετά τον Μάιο του 2012 ή κάτι τέτοιο. Δεν
συζητούµε συντεχνιακά εδώ σήµερα. Σήµερα συζητούµε πολι-
τικά για τη στήριξη του κοινοβουλευτισµού, για τη στήριξη της
δηµοκρατίας, για το να περάσουν κάποιες αντιλήψεις µέσα στην
κοινωνία οι οποίες να είναι θετικές.

Βεβαίως –κι έρχοµαι σε ένα άλλο σοβαρό ζήτηµα- είναι πολι-
τικό το θέµα. Δηλαδή, η αναξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος
συνίσταται σε πολιτικές αιτίες, σε αποφάσεις του πολιτικού συ-
στήµατος, σε τρόπους λειτουργίας και χίλια δυο άλλα πράγµατα.

Και δεν αντιµετωπίζεται δια της συνεχούς µείωσης -µέχρι εξα-
φάνισης- των όποιων δυνατοτήτων δίνονται για να µπορεί ο Βου-
λευτής να κάνει τη δουλειά του. Δηλαδή, το ζήτηµα της
διαπλοκής, του πολιτικού χρήµατος, το ότι δεν γίνεται το «πόθεν»
σ’ αυτό που λέµε «πόθεν έσχες», καθώς δεν υπάρχει µία λειτουρ-
γία που να το φέρνει στην επιφάνεια, ο παράνοµος πλουτισµός,
ήταν παρόντα στοιχεία στη µεταπολιτευτική περίοδο και ιδιαί-
τερα τώρα, µέσα στην κρίση, έχουν µπει στο µάτι όλου του κό-
σµου –και σωστά έχουν µπει- και από πολιτικές δυνάµεις και από
την κοινωνία. 

Πλην, όµως, είναι πολύ µεγάλο λάθος να αντιµετωπίζεται µε
µία πολιτική, µε µία πρακτική και –επιτρέψτε µου να το πω- µε
µία ιδεολογία που στο τέλος αναζητά λοχία –για να συνεννοού-
µαστε- για να σώσει την πατρίδα. Δεν θα πω από του Βήµατος
τα  κόµµατα πώς τα λένε, τα κοµµατικά στελέχη πώς τα λένε,
τους πολιτικούς πώς τους λένε συλλήβδην ή τις λειτουργίες της
Βουλής. Αυτό πού οδηγεί; Στο λοχία. Μάλιστα. Στο γραφείο του
Προέδρου της Βουλής να ξέρετε ότι η χούντα έβγαζε τους αναγ-
καστικούς της νόµους. Καµµιά φορά το λέω σε όσους έρχονται.
Είναι θλίψη. Αυτό είναι θλιβερό πράγµα. 

Επίσης, δεν είναι σωστό να υπάρχουν κάποιες ανισότητες, οι
οποίες µάλιστα να θεωρούνται και φυσιολογικές. Διάβασα ότι µία
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πολύ σεβαστή κατηγορία λειτουργών, εν προκειµένω οι δικα-
στές, έκαναν στον κ. Παπαγγελόπουλο διάβηµα γι’ αυτό το οποίο
είχα δηλώσει απ’ αυτήν τη θέση και µάλιστα ως θέση προβληµα-
τισµού γενικότερα της Διάσκεψης των Προέδρων, ότι δηλαδή
πρέπει να αναρτώνται και άλλα «πόθεν έσχες» πέραν αυτών των
Βουλευτών. Έγινε διάβηµα προς την Κυβέρνηση να απαγορευτεί
αυτό, εν πάση περιπτώσει, µε ένα συγκεκριµένο σκεπτικό, όπως
είχε γίνει και το 2014.

Θέλω να σας πω ευθέως ότι είναι κατάκτηση η διαφάνεια. Είναι
κατάκτηση η ανάρτηση για το πολιτικό σύστηµα, για όλους τους
πολιτικούς. Μάλιστα, µε το νόµο Κακλαµάνη από το 1974 µέχρι
τώρα είναι κατάκτηση και όλα αυτά πρέπει να ισχύσουν. Δεν πρέ-
πει, όµως, να υπάρχει µία ανισότητα ως προς αυτό το ζήτηµα. Τι
εννοώ; 

Έχουµε µέσα στις χιλιάδες «πόθεν έσχες» -που είτε έτσι, είτε
αλλιώς κάνουν, αλλά που γίνονται δειγµατοληπτικοί έλεγχοι για
τους υπόλοιπους πέραν του πολιτικού συστήµατος- συγκεκριµέ-
νες κατηγορίες ανωτάτων υπαλλήλων -για παράδειγµα αυτούς
που προΐστανται σε Επιτροπές Προµηθειών του Δηµοσίου, δη-
µάρχους µεγάλων πόλεων, διοικητές οργανισµών, ανώτατους
αστυνοµικούς, ανώτερους και ανώτατους δικαστικούς κλπ.- ένα
ολόκληρο σύστηµα από πάρα πολύ υπεύθυνα στελέχη, άνδρες
και γυναίκες, που λειτουργούν στο πλαίσιο των εξουσιών και της
δηµοκρατίας. Το πρόβληµα είναι το να ξεχωρίζει κανείς από το
σύνολο. Δεν επανέρχοµαι στο να τεθεί ζήτηµα γι’ αυτόν ή τον
άλλο. Σας είπα ήδη έξι ή επτά κατηγορίες. Να το δει η Κυβέρ-
νηση, να το δούµε εµείς ως Βουλή. Όµως, δεν είναι σωστό να
ξεχωρίζει κανείς από το σύνολο. Εννοώ τους ανώτατους. Το ίδιο
ισχύει και για εκδότες, κλπ.. Δεν µιλάµε για το δηµοσιογράφο ή
τον πρωτοδίκη ή τον απλό αστυνοµικό. Προς Θεού! Αυτά είναι
χιλιάδες και µαζεύονται κάθε χρόνο. Γίνεται ένας δειγµατοληπτι-
κός έλεγχος. Τι άλλο θα µπορούσε να γίνει;

Όµως, µιλώ για ένα περιβάλλον όπου για τους ανώτερους και
τους ανώτατους, για όλους µας που διακονούµε σε αυτές τις
εξουσίες, µε έναν τρόπο, βεβαίως, που θα ελαχιστοποιεί τη δια-
κινδύνευση της στοχοποίησης –εννοώ σε σχέση µε προσωπικά
στοιχεία, υπόδειγµα υπογραφής, κλπ., ήδη έχουν γίνει συζητή-
σεις πάνω σ’ αυτά- να υπάρχει µία υποχρέωση ανάρτησης και
γνώσης των περιουσιακών στοιχείων. Δεν είναι σωστό απ’ όλο
αυτό να µαζεύουµε τους τριακόσιους, τους εκάστοτε τριακόσι-
ους. Μερικοί συνάδελφοι ήταν µόνο από το Μάιο µέχρι τον Ιούνιο
του 2012 εδώ µέσα, για µιάµιση ηµέρα ή δύο ηµέρες, τους αναρ-
τούµε και ύστερα από τρεις µήνες γίνεται µία συζήτηση σε σχέση
µε τα οικονοµικά τους στη δηµόσια σφαίρα.

Πρέπει να αντιµετωπιστεί. Εγώ πάντως το θέτω και δεν το
θέτω προσωπικά. Ξέρω πάρα πολύ καλά. Επαναλαµβάνω ότι
αυτά δεν έχουν καµµία σχέση ούτε µε συντεχνιασµούς ούτε µε
κάτι άλλο, έχουν µε την υπεράσπιση της δηµοκρατίας εν συνόλω
-δεν είναι µόνο εδώ η δηµοκρατία- ακριβώς πάνω σε αυτούς που
απεργάζονται και σκέφτονται άλλα πράγµατα.

Επιτρέψτε µου να µιλήσω τώρα σε σχέση µε τους µισθούς και
το φορολογικό. Υπήρξε πράγµατι µία παρέµβαση. Η τοµή που γί-
νεται ως προς τις δαπάνες είναι σε αυτά τα δύο ζητήµατα και γί-
νεται για πρώτη φορά. Δηλαδή ως προς το βασικό µισθό δεν είχε
υπάρξει καµµία αποµείωση µέσα στην κρίση, γι’ αυτό και υπάρχει
αυτό το 10%. 

Επίσης, να πω για το φορολογικό. Πράγµατι, είπαµε ότι θα
γίνει και µία επιτροπή για να δει το πώς ακριβώς -ας πούµε- θα
γίνει αυτή η εξοµοίωση, η εξίσωση του φορολογικού καθεστώ-
τος, εννοώ και µε τον συνυπολογισµό, ενδεχοµένως, εξόδων
κ.λπ.. Θα µελετηθεί αυτό. Έχουν εκφράσει τη θέλησή τους να
συµµετέχουν συνάδελφοι Βουλευτές για να έχουµε έγκαιρα ένα
αποτέλεσµα.

Επ’ αυτού ήµασταν από τις λίγες κατηγορίες που το αναφέ-
ραµε. Θυµάστε πόσες φορές λέγαµε εδώ πέρα και για εφοπλι-
στές και για άλλους και για άλλους ότι δεν υπήρχε η εξοµοίωση
του φορολογικού στάτους. Ήταν και είναι δύο πράγµατα σο-
βαρά, τα οποία στην κοινή γνώµη έχουν αποτυπωθεί και έχουν
πάρει την έννοια -ας πούµε- µιας προνοµιακής µεταχείρισης. Τα
άλλα δεν τα αποδεχόµαστε, δηλαδή το να έχει κανείς πέντε συ-
νεργάτες –που θα γίνουν µάλιστα τέσσερις από την επόµενη Σύ-

νοδο, δηλαδή στη Β’ Σύνοδο, και µε µείον έναν αποσπασµένο και
µάλιστα εκπαιδευτικό, από ό,τι έχει προταθεί, εννοώ από του
χρόνου- ή το να υπάρχουν ζητήµατα, ας πούµε όπως το θέµα
που είχε γίνει µε τα αυτοκίνητα, το leasing κ.λπ.. 

Αυτά είναι θέµατα τα οποία, πραγµατικά, κατ’ ελάχιστον βοη-
θάνε -και είναι σε όλα τα Κοινοβούλια- τη δουλειά του Βουλευτή.
Λέω, όµως, ότι ως προς αυτά υπήρχε πράγµατι ένα αποτύπωµα
αρνητικό στην κοινή γνώµη, το οποίο θεραπεύουµε τώρα.

Θέλω, όµως, να είµαι πάρα πολύ σαφής. Αυτό πρέπει να γίνει
γνωστό και είµαι σίγουρος ότι και αύριο θα προβληθεί. Το είπαν
και οι εισηγητές. Εγώ θέλω να το επαναλάβω. Η µείωση στο βου-
λευτικό µισθό, εάν είχαµε ακολουθήσει το νόµο και ήταν αυτός
που έπρεπε κατά νόµο, κατά το ψήφισµα «τάδε», όπως λέγατε
και εσείς και προηγούµενα, είναι της τάξης του 38% στο βασικό
και άµεσο. Διότι είναι 28% το ότι η Βουλή των Ελλήνων µε από-
φασή της δύο φορές δεν παρακολούθησε την ανάκτηση των µι-
σθολογικών απωλειών που είχαν οι δικαστές και ο Πρόεδρος του
Αρείου Πάγου, οι οποίοι εν µέσω κρίσης και µέσω του Μισθοδι-
κείου -και σωστά για τη δική τους την πλευρά ή και για άλλες
πλευρές όπως για θέµατα συντάξεων και τα λοιπά- γνωµοδότη-
σαν όπως γνωµοδότησαν. Τότε ο βουλευτικός µισθός δεν το ακο-
λούθησε. Δηλαδή τώρα θα έπρεπε να είναι 28% πάνω. Και είναι
10% η µείωση που κάνουµε επιπλέον. Είναι 38% κάτω από αυτό
που προβλέπει ο νόµος και το ψήφισµα της Μεταπολίτευσης. 

Αυτό θα πρέπει να είναι σαφές και να είναι γνωστό, δηλαδή ότι
όχι µόνο ο προϋπολογισµός της Βουλής έχει κατά 40% µέσα
στην κρίση αποµειωθεί, χωρίς από ό,τι βλέπω και εξ όσων γνω-
ρίζουµε, θέµατα –ας πούµε- που έχουν σχέση µε την επαφή µε
την κοινωνία και τα λοιπά να έχουν αποµειωθεί ή το νοµοθετικό
έργο, άλλο τόσο ισχύει και για το εισόδηµα ως προς το βασικό
µισθό του Βουλευτή.

Από εκεί και πέρα, υπάρχουν και µειώσεις αυτού του ποσο-
στού, οι οποίες έχουν γίνει στα επιδόµατα και σε όλα τα οποία
υπήρχαν προ κρίσεως, όπως στις αποζηµιώσεις για τις επιτροπές
κ.λπ.. 

Δικαίως γίνονται όλα αυτά. Να το αποφασίσουµε. Δεν µας πιέ-
ζει κανείς. Δεν υποτασσόµαστε σε κανενός είδους πίεση. Όµως,
ταυτόχρονα πιστεύω ότι πρέπει µε πολύ µεγάλη σαφήνεια να
υπερασπίσουµε την Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία και τη λειτουρ-
γία των Βουλευτών και των κοµµάτων ως τέτοια µέσα στο σύ-
νολο.

Δεν αναφέροµαι καθόλου στο πώς κόµµατα της Βουλής, όπως
για παράδειγµα το ΚΚΕ -περισσότερο απ’ όλους εξ όσων φαίνε-
ται-, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ επίσης πολύ, αλλά και άλλα κόµµατα και
άλλοι Βουλευτές, ενισχύουν τα κόµµατά τους µε ποσοστά που
ξεκινούν από το 5% και 10% και φτάνουν µέχρι 40%, 50% ή και
παραπάνω. Επιτρέψτε µου να πω ότι αυτό δεν αφορά την κοινω-
νία, αλλά είναι υπαρκτό ως ζήτηµα. 

Στη Βουλή έρχονται τα κόµµατα. Δεν έρχονται περσόνες, δεν
έρχονται πρόσωπα της κοινωνίας γενικώς που έχουν κάνει µια
καριέρα και τι ωραία να φέρουµε τα πρόσωπα. Αυτά θα ήταν
«Κόµµα Α.Ε.» και «Βουλή Α.Ε.». Δεν είναι έτσι και το Σύνταγµά
µας είναι σαφές. Η Βουλή συνίσταται από κόµµατα, τα οποία έρ-
χονται µε το πρόγραµµά τους, το καταστατικό τους και µε τις
υποχρεώσεις όσων βγαίνουν Βουλευτές. 

Άρα, η πραγµατική κατάσταση και του Βουλευτή θα πρέπει να
είναι γνωστή στην κοινωνία, δηλαδή η πραγµατική εισοδηµατική
κατάσταση. Και από εκεί και πέρα, η κοινωνία να έχει την απαί-
τηση για πλήρη διαφάνεια, για ανάρτηση, για λειτουργία ακόµα
και του «πόθεν» στο «έσχες», για σταµάτηµα της διαπλοκής, του
πολιτικού χρήµατος και όλων αυτών τα οποία έχουν οδηγήσει
πραγµατικά σε έναν βαθµό και σε αυτήν την πολιτική αναξιοπι-
στία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συγχωρείτε που µακρηγό-
ρησα. 

Πάνω σε όλον τον προϋπολογισµό υπάρχει το αποτύπωµα
µιας προσπάθειας ανοίγµατος στην κοινωνία. Πέραν, δηλαδή,
της αποµείωσης των δαπανών ή της εξοικονόµησης σε σχέση µε
µισθώµατα και άλλα -στα οποία αναφέρθηκαν ενδελεχώς οι κύ-
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ριοι εισηγητές και η κ. Βούλτεψη-, προσπαθούµε να κάνουµε -
και θα κάνουµε- και περαιτέρω συζήτηση στην αρµόδια Επιτροπή
της Βουλής για να βοηθηθεί η Βουλή, ώστε να είναι όσο πιο ανοι-
χτή γίνεται στην κοινωνία, όσον αφορά στις δηµιουργικές της δυ-
νάµεις, στις πνευµατικές δυνάµεις, στις εκδόσεις, στις
εκδηλώσεις, στη βοήθεια και την επικουρία για να θεραπευτούν
πράγµατα τα οποία «σκάνε», όπως είχα πει και την άλλη φορά,
όπως τώρα το προσφυγικό ή άλλα στην κοινοβουλευτική διπλω-
µατία, όπου ακριβώς επειδή η χώρα είναι στην κρίσιµη φάση που
βρίσκεται, κρατάµε τα κονδύλια και τονίζουµε και µέσω των επι-
τροπών φιλίας, αλλά και µέσω των διακοινοβουλευτικών ενώ-
σεων κ.λπ. την παρουσία των Ελλήνων Βουλευτών. 

Είναι πολυσχιδής και µεγάλη η δράση που µπορεί να έχει αυτή
η Βουλή και που έχουµε υποχρέωση να έχει, κατά τη γνώµη µου,
διότι πέραν της κριτικής, των ενστάσεων ή και των απορρίψεων
που µπορεί να έχουν τµήµατα του λαού µας για ασκούµενες ή
για ασκηθείσες πολιτικές, νοµίζω πως η απαίτηση όλη της κοι-
νωνίας είναι η Βουλή να κάνει ένα έργο το οποίο να είναι πολύ
πέραν µιας τυπικής, διεκπεραιωτής, διαχειριστικής νοµοθετικής
λειτουργίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση. 

Έχουµε έναν οµιλητή επί της αρχής, τον κ. Χρήστο Αντωνίου
από το ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Αντωνίου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα τον προϋπο-

λογισµό της Βουλής για το 2016. Η αρµόδια επιτροπή και ο Πρό-
εδρος της Βουλής έκαναν σηµαντικές, φιλότιµες και γενναίες
προσπάθειες εξορθολογισµού και µείωσης των δαπανών, προ-
κειµένου και η Βουλή να εναρµονιστεί µε τη σηµερινή οικονοµική
πραγµατικότητα στη χώρα µας. 

Οι µειώσεις των δαπανών για το 2016 πραγµατοποιούνται κυ-
ρίως µε τη µείωση της βουλευτικής αποζηµίωσης και τις άλλες
δαπάνες που συνδέονται µε τη βουλευτική ιδιότητα, χωρίς όµως
να ακυρώνεται και να δυσκολεύεται το έργο των Βουλευτών. Πιο
συγκεκριµένα, µειώνεται κατά 2.054.000 ευρώ, δηλαδή κατά
10%, η βουλευτική αποζηµίωση για το 2016.

Επίσης, αυτή η µείωση συµπαρασύρει και διάφορες άλλες µει-
ώσεις. Για παράδειγµα, µειώνονται κατά 100.000 ευρώ οι απολα-
βές των Βουλευτών από την κατάργηση της αµοιβής για τη
συµµετοχή στα Θερινά Τµήµατα, κατά 313.000 ευρώ από µείωση
του επιδόµατος οργάνωσης γραφείου των Βουλευτών, κατά
106.000 ευρώ από µείωση εισφορών υπέρ ΕΟΠΥΥ ή από µισθο-
δοσία και άλλες παροχές των Βουλευτών. 

Επίσης, µειώνονται κατά 580.000 ευρώ τα κονδύλια της Βου-
λής από µείωση της µισθολογικής εισφοράς για τους νεοεισαχ-

θέντες µετακλητούς υπαλλήλους, κατά 419.000 ευρώ από µεί-
ωση οφειλόµενη στο γεγονός ότι οι νεοεισαχθέντες επιστηµονι-
κοί συνεργάτες δεν είναι δικαιούχοι µισθολογικής διαφοράς,
κατά 450.000 ευρώ από µείωση αµοιβής για υπερωριακή εργασία
επιστηµονικών συνεργατών Βουλευτών, κατά 299.000 ευρώ από
µείωση εξόδων κίνησης υπαλλήλων φρουράς και επιστηµονικών
συνεργατών Βουλευτών, κατά 223.000 ευρώ από µείωση για υπε-
ρωριακή απασχόληση υπαλλήλων που έχουν διατεθεί µε από-
σπαση στα γραφεία των Βουλευτών.

Έχουµε µία εξοικονόµηση κατά 655.000 ευρώ από τη µείωση
του κονδυλίου για τη χρηµατοδοτική µίσθωση αυτοκινήτων που
χρησιµοποιούν οι Βουλευτές. Η µείωση είναι του επιπέδου του
20%. 

Έχουµε µείωση για τα τηλεφωνικά τέλη των Βουλευτών κατά
261.000 ευρώ. 

Υπάρχουν κάποιες µειώσεις που αφορούν τα κτήρια της Βου-
λής, σε σχέση µε την καθαριότητα και κάποιες άλλες δαπάνες
που έχουν εξοικονοµηθεί, όπως επίσης υπάρχει εξοικονόµηση
από µισθώµατα κτηρίων κατά 323.000 ευρώ λόγω επαναδιαπραγ-
µάτευσης των συµβάσεων µίσθωσης των κτηρίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση και ο Πρόεδρος
της Βουλής, µέσα στο πλαίσιο του δυνατού και χωρίς να παρεµ-
ποδίζεται η λειτουργία της Βουλής και το έργο των Βουλευτών,
έκανε φιλότιµες προσπάθειες να φανεί συνεπής στο στόχο της
µείωσης των δαπανών εναρµονιζόµενη µε τη δύσκολη οικονοµική
κατάσταση που βιώνουν οι Έλληνες πολίτες και η ελληνική κοι-
νωνία. 

Μέσα στο πλαίσιο αυτό ψηφίζω τον προϋπολογισµό της Βου-
λής του 2016. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αντωνίου.

Εξ όσων γνωρίζω δεν έχει ζητήσει κάποιος από τους άλλους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους τον λόγο. 

Εποµένως, εάν δεν υπάρχει αντίρρηση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί του Απολογι-
σµού Δαπανών της Βουλής οικονοµικού έτους 2014, επί του
Προϋπολογισµού Δαπανών της Βουλής οικονοµικού έτους 2016
και επί της τροποποίησης του Ζ’ Ψηφίσµατος σχετικά µε τη µεί-
ωση της βουλευτικής αποζηµίωσης και η ψήφισή τους θα γίνει
χωριστά. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροποποίηση του Ζ’  Ψη-
φίσµατος σχετικά µε τη µείωση της βουλευτικής αποζηµίωσης;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η τροπο-

ποίηση του Ζ’ Ψηφίσµατος σχετικά µε τη µείωση της βουλευτι-
κής αποζηµίωσης έγινε δεκτή οµοφώνως και έχει ως εξής:
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2256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«

»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτός ο Απολογισµός Δαπανών της Βουλής οικονοµικού
έτους 2014 κατ’ έξοδα, αποτελέσµατα από τη χρήση του και στο
σύνολο; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτός, δεκτός. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Παρών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς ο Απολο-
γισµός Δαπανών της Βουλής οικονοµικού έτους 2014 κατ’ έξοδα,
αποτελέσµατα από τη χρήση του και στο σύνολο έγινε δεκτός
σε µία και µόνη συζήτηση κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:
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2258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«
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2260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΖ’ - 18 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2263



2264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ερωτάται το Σώµα:
Γίνεται δεκτός ο Προϋπολογισµός Δαπανών της Βουλής οικονο-
µικού έτους 2016 κατ’ έξοδα, αποτελέσµατα από τη χρήση του
και στο σύνολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτός, δεκτός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Παρών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Παρών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς ο Προϋπο-
λογισµός Δαπανών της Βουλής οικονοµικού έτους 2016 έγινε δε-
κτός κατ’ αρχήν, κατά κατηγορίες εξόδων και στο σύνολο σε
µόνη συζήτηση κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής:
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2268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

«
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2270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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»



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ να εξουσιοδοτήσετε το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συ-
νεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.20’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµπτη 19 Νοεµβρίου 2015 και ώρα
9.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε τη ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

2278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


